
SECTION II 

EXPLOITATION AND ABUSE OF CHILDREN BY DIOCESAN PRIESTS 

The Grand Jury was able to document child sexual abuse by at least 50 different 

priests or religious leaders within the Diocese of Altoona-Johnstown. The evidence also 

demonstrated that hundreds of children have been victimized by religious leaders 

operating within the Diocese; and that the mere presence of these child predators 

endangered thousands of children by exposure to potential sexual abuse. Predator after 

predator came before the Grand Jury. Each indicated that it was the first time any law 

enforcement official had questioned them. 

The nature of this child sexual abuse took on many forms. Children repo1ied having 

their genitals fondled; being forced to participate in, watch, or permit masturbation; being 

forced to perfonn or receive oral sex on and/or from priests, and being anally raped. In 

addition to this vile criminal behavior, the Grand Jury saw evidence of both alcohol and 

pornography being provided to children by Catholic priests. 

Bishops James Hogan and Joseph Adamec could have reported these matters to the 

police. Those same Bishops could have removed these child molesting priests from any 

and all ministry. Hogan and Adamec could have encouraged the fellow priests of these 

child molesters to rep01i what they saw or heard of this sexual behavior involving 

children. The Bishops did nothing of the sort. Instead Bishop James Hogan and Bishop 

Joseph Adam_ec chose to shield the institution and themselves from "scandal". Because 

of their choices and failed leadership hundreds of children suffered. 

The Grand Jury has learned that euphemisms like "sick leave" and "nervous 

exhaustion" were code for moving offending priests to another location while possible 

attention to a recent claim of child molestation "cooled off'. Diocese approved 

treatment centers lilce Saint Luke's Institute in Maryland or Saint John Vianney C~nter in 

Downingtown, Pennsylvania were used to provide cover for the Bishops as they left child 

predators in ministry. Reliant entirely on the cooperation and self-repo1iing of the sexual 

offender, these "treatment" facilities would often note that they had not diagnosed the 

offender as a "pedophile". But when dealing with the safety of children, this language 

matters. The accused.priest had not been cleared of being a child predator. A simplistic 
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diagnosis had been offered that insufficient evidence existed to say that the accused was a 

sex offender; which was based almost entirely upon the self-reporting of the accused. 

Hiding behind that tissue thin layer of justification, the Bishops returned these monsters 

to ministry. 

Testimony before the Grand Jury has identified the following priests as individuals 

who are alleged to have engaged in sexually abusive acts with children: 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNJvlENTS: 
06/1946-09/1949 
09/1949-06/1961 
06/1961-07 /1970 
07/1970-11/1972 

11/1972-01/1980 
01/1980-09/1983 
09/1983-10/1986 
07/1994 - Unlmown • 
1996 - Unknown 

Msgr. Francis Ackerson 
December 17, 1918. 
August 11, 2002 
May 25, 1946 

St. Patrick's Church, Newry, PA 
St. John's and St. Mary's Church, Cresson, PA 
Holy Trinity Church, Huntingdon, PA 
Society for the Propagation of Faith, Chapel House, 
Loretto, PA 
I:tmnaculate Conception, Johnstown, PA 
Most Holy Trinity, Huntingdon, PA 
St. Joseph's Church, Williamsburg, PA 
Senior Priest status 
St. Michael's Church, Loretto, PA 

Monsignor Francis Ackerson is alleged to have victimized a 15-year-old boy 

between 1955 and 1956. Ackerson engaged in oral and anal sex with the child at the St. 

Mary's Orphanage Building in Cresson, Pennsylvania. At that time, Ackerson was a 

parish priest at St. John's and St. Mary's Church, in Cresson, Pennsylvania. 

The victim recalled an occasion where Monsignor Ackerson came into his room 

and got into the victim's bed claiming he had given his own bed to a weary traveler. 

Once in bed with the boy, Ackerson began to play with the child's penis. Ackerson then 

took the child's hand and forced him to touch Ackerson's penis. Monsignor Ackerson 

then performed oral sex on the 15-year-old boy . 

. The child refused to continue to have contact with Ackerson, but under pressure 

from his parents and Ackerson, he returned to the orphanage where Ackerson was to help 

teach him a trade. The boy locked his door which agitated Ackerson who entered the 

room anyway.· Acketson molested the child again and attempted to anally rape the boy 

until the boy threated to call the orphanage housekeeper. 

Struggling with the events and whether he should pursue a desire to become a 

monk the child repo1ied these events to another priest, Father Jerome Pacella. Pacella 

told the boy "pray and go be a good monk, and not think ofit again." Deeply conflicted, 

the. victim was extremely upset and reported the incident to his parents who repo1ied 

Ackerson's actions to Bishop Richard Guilfoyle. Guilfoyle was the Bishop of the 
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Diocese of Altoona-Johnstown from 1936 to 1957. The parents indicated they never 

received a response from Bishop Guilfoyle. 

The life of this young victim was thrown into tunnoil because of the actions of 

Francis Ackerson. He struggled to maintain relationships, had great difficulty trusting 

people, and contemplated suicide. Meanwhile, Ackerson continued in ministry as a priest 

in the Diocese of Altoona-Johnstown for decades. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 

Fr. David Arsenault 
March 31, 1945 

STATUS: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
1981-1984 
1984-1994 
1994-1996 
1996-2000 
2000-2005 
2005-present 

Pastor, Most Holy Trinity Church 
May 23, 1981 

St. Joseph's Church, Renovo, PA 
Most Holy Trinity Church, Huntingdon, PA 
Penn State Catholic Community 
Holy Cross Church (Spangler) and St. Jude Church (Bake1ion) 
unknown assignment 
Most Holy Trinity Church, Huntingdon, PA 

Father David Arsenault was a priest at St. Joseph's Church in Renovo, 

Pennsylvania. Arsenault became interested in the athletic program of a local high school. 

Arsenault became the team chaplain, attended all the games, and "hung-out" with the 

boys in the boys' locker room. At the urging of his parents who believed that a priest 

would be a good influence, a 17-year-old boy began spending time with Arsenault. 

Arsenault insisted on counseling twice a week at the church rectory. 

Counseling sessions would start with "wrestling" which turned into massages. 

Arsenault placed his hands on the boy's legs and thighs. On at least one occasion 

Arsenault attempted to grab the boy's penis. The boy learned to dissuade the priest by 

holding his legs together closely. 

Sh01ily after turning 18 the victim went on a trip to Washington D.C. with 

Ai'senault. The victim awoke after falling asleep to find Arsenault grinding his penis 

into the victim and kissing him. The victim forced him out of the room but remained 

awal<:e all night in case Ai·senault returned. 

On the ride back from Washington D.C. the victim asked Father Arsenault why he 

did it. Arsenault told the victim he was gay and that 80% 6f Catholic priests are gay. 

The victim attempted to go on with life, twice attempting suicide. When questioned by 

Diocesan officials in 2005 Arsenault admitted he had engaged in "horseplay" with the 

boy. Father David Ai·senault remains in ministry to this day. 

On January 12; 2015, Father Arsenault invoked his rights against self­

incrimination when asked how long he had been a priest in the Diocese. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
05/1957-04/1958 
04/1958-06/1958 
06/195 8-08/1962 
08/1962-11/1962 
11/1962-11/1968 
11/1968-06/1992 
06/1992 

Fr. Joseph Bender 
December 29, 1929 
August 7, 2000 
May 25, 1957 

St. Joseph's Church, Revono, PA 
St. Columba's Church, Johnstown, PA 
Cathedral of Blessed Sacrament, Altoona, PA 
St. Andrew's Church, Johnstown, PA 
St. Joseph's Church, Revono, PA 
Immaculate Conception, Dudley, PA 
Retired "health difficulties" and "physical problems" 

The Grand Jury has concluded that Father Joseph Bender was a serial child 

predator actively offending on chi_ldren throughout the majority of his ministry within the 

Diocese of Altoona-Johnstown. Bender paid particularly close attention to a group of 

boys he favored. Other children referred to these boys as "Benderites". The age range of 

Bender's victims spanned from _8 to 13 ·years of age. 

Milly of Bender's \iictims report being encouraged by their parents fo spend time 

with Bender in the hopes that they would choose the vocation of priest. Other parents 

took pride in the fact that a priest was taking an interest in the wellbeing of their child. 

To the children themselves, the adoration of the priest by their parents as well as the 

priest's divine authority left the children with the .impression that the actions of the priest 

were inherently good and well-meaning. 

Bender would take the boys on trips to include a cabin in Renovo, Pennsylvania. 

Bender was also active in camp activities through the Cathedral of the Blessed Sacrament 

in Altoona, Pennsylvania. The_boys were sexually abused almost constantly at any 

location at which Bender could have access ·to a child. One victim reported being kissed 

on the lips at the Cathedral and touched .. Another victim reported that Bender ejaculated 

on the child after fondling the child;s genitals and anus.· Yet another victim reported 

being molested whi_le in bed on a trip with Bender. Victims often reported Bender 

making their bodies have contact with his erect penis. 
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Bender would lash out in anger when the children rebuffed his advances. In a 

particular incident Bender grabbed a boy by the neck and asked "don't you love me 

anymore" when the child insisted on wearing underwear to bed. Bender took issue with 

the insistence on dignity as he directed the boys to sleep without underwear when they 

were on trips with him. Bender would also kiss the boys and chastise them if they did not 

give him a "proper" kiss. A proper kiss was on the lips according to Father Bender. 

The victims all describe similar difficulties after the abuse: struggles to maintain 

their faith; drifting away from the church; inability to trust authorities; the challenge after 

being Bender's victim wasn't to attempt to live well, but to simply attempt to live. One 

victim, now over 50-years-old, stated that his life "became a living hell." 

Father Joseph Bender was accused by an anonymous letter in 1991 for sex 

offenses against a child in the 1970's. The letter was addressed to Bishop Joseph 

Adamec. The letter stated in part: 

"All of us 11ie,;e altar boysi and 'spen/a c~:nsiderable amount of time at Father Bender's 
cottage located in Cypher, PA. We also. went on vacations to the west coast for a month 
every summer, in which I attended iwo. • I was his favorite young boy in our group. 
While on weekend visits, Fa.the,; Bender would treat me as a lover. He v.1ould seduce me 
with various forms of hugging and kissing, with sexual overtones. Being a small child I 
was helpless to resist this man. As night time came, _he would take me to his bedroom and 
egage in numerous forms of sexual acts. These pedophilic acts included fondling, fore­
play, masturbation, and oral sex.-. He would continue with the sexual encounter until he 
reached an orgasm. Inm1ediatelyfollowing the sexual act, he would speak of guilt and 
admission of what he had done was ·w,,ong, and that I would never tell anyone, especially 
my parents. He is a very calculative and manipulative man with young boys. Because I 
respected his position, and feared the consequences of disobeying him, I would remain 
silent. I would estimate that I was abused approximately one hundred times. " 

The letter went on to note that.it was being written upon the realization that Bender was 

continuing to have contact with young boys. The writer requested that Adamec stop 

Bender from hurting anymore children and noted his own struggle with his deep 

emotional scars. Adamec permitted Bender to resign his ministerial duties in 1992. The 

public reason that was given was ongoing health issues or physical problems. However 
. . 

Adamec had kep{notes from ·Bender's October 1991 evaluation which showed the threat 
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level of sensitivity. This occurred from 1967-1968 while at a parish in Renovo, Pa. "I 
regretted it, however there was that very strong attraction. " Essentially, the first lad 
involved was a 12-year-old boy dating back to I967-l 968. It is related that manual 
sexual activities of a manipulatory nature was the only type of activity involved in that 
first relationship. • 

Father Bender then assumed his position as a Pastor at Immaculate Conception Catholic 
Church, Dudley, Pa. At that parish, ti,vo additional male minors became involved. The 
patient had also come to fully realize his sexual orientation. With this awareness he 
found an adult intimate male jdend who resided at a considerable distance away from 
the parish. Father Bender now realizes in retrospect that these sexual encounters are 
somewhat of an evolutionary process of his sexuality and identity 

For approximately the past 10 years, there has been no involvement of any type 
regarding sexuality as Father Bender conveyed he has been impotent. As perhaps a note 
of irony, he became impotent during the adult homosexual encounter. He commented. 
"for at least 10 years I've tried to keep at arms length from any boys so I wouldn't be 
accused of anything. -I realize how guilty I felt and know how they must have felt. " He 
continued, "At times, I considered killing myself" 

... Father Bender did demonstrate, what !feel is, a genuine remorse regarding this entire 
situation, with the total of three minors involved." 

Father Bender had been in active ministry continually for 35 years, yet Bishop Joseph 

Adamec never contacted the police upon learning of the allegations or Bender's damning 

admission to sexually abusing children. The Grand Jury finds that there were more than 

"a total of three minors" .who were sexually abused by Father Bender. That error appears 

to be just one ofthe many made in Bender's so-called "evaluation" or so our collective 

common sense leads us to believe. An inconvenient conm1on sense Bishop Adamec 

conveniently ignored. Father Joseph Bender died retired but still a priest in 2000. His 

victims attempt to live on. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

Fr. Peter Bodenschatz 
July 9, 1905 
June 10, 1961 
June 10, 1933 

ASSIGNMENTS: No documented record 

"Don't cry. That's ok. What a sweet child you are." Father Peter Bodenschatz 

uttered those words to a crying 8th grader as he unzipped the boy's pants and fondled his 

penis. This child, an altar boy, had stayed after school one day a week to help count the 

children's Sunday school offertory collection. Throughout this and many other incidents 

of sexual child abuse, Bodenschatz exposed his penis and brutalized the fragile psyche of 

a little boy. 

The victim reported the incident to .Bishop Joseph Adamec in 2002. He explained 

the acts occurred when Bodenschatz was associated with St. Mary's Church in Nanty­

Glo, Pennsylvania and within the Diocese of Altoona-Johnstown. In his letter to Adamec 

the victim spok~ of the fear of reporting based upon a belief that no one would believe a 

beloved priest would do such a thing to a child. 

Though the sexual abuse occmTed in 1940, the victim wrote with passion calling 

Bodenschatz an "evil man" and said: • 

"We in the Catholic Church are suffering dearly today for the mistakes of secrecy and 
errors in judgement that were made in the past to protect men who were not worthy of the 
priesthood. " 

The writer sought no relief or compensation in his letter to Bishop Adamec. He merely 

sought to infonn the Bishop of his experience that "at least" one sexually predatory priest 

had been abusing the children of the Diocese. That letter was filed amongst the other 

nm11erous child predators once or cmTently in the Diocese under - Bodenschatz, Rev. 

Peter. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
STATUS: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1967-05/1969 
05/19.69-06/1971 
06/1971-05/1973 
05/1973-06/1974 
05/1979- Unknown 
06/1995- Unknown 
06/1998- Unknown 
07/2001- Unknown 

07 /20 IO-present 

Fr. Charles Bodziak 
September 22, 1941 
Pastor, St. Michael's Church 
May 20, 1967 

St. Mary's Church, Nanty Glo, PA 
St. Joseph's Church, Renovo, PA 
St. Agnes Church, Lock Haven, PA 
St. Leo's Church, Altoona, PA 
St. Leo's Church, Altoona, PA 
Christ the King and St. Stanislaus Kostka, Barnesboro, PA 
Sacred Heart Church and St. John the Baptist, Central City 
St. Agnes Church, Cassandm, PA and 

• St. Bartholomew Church, Wilmore, PA 
St. Michael's Church, St. Michael, PA 

In 2003, a victim reported that Father Charles Bodziak repeatedly engaged in 

sexual intercourse with her while she was a 16-year-old girl in foster care. The victim 

alleged that in 1971 while Bodziak was a parish priest in Lock Haven, Pennsylvania, he 

would pick her up in his car a~d tak; her to local places where teenagers "made out". 
. . 

She was removed from foster care and biamed for having a "love affair" with a priest. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
05/1956-06/1958 
06/1958-11/1962 

11/1962-06/1964 
06/1964-08/1964 
08/1964-06/1965 
06/1965-01/1966 
01/1966-01/1969 

*0 1/1969-11/1970 
11/1970-06/1971 
06/1971-10/1971 
10/1971-i0/1972 
10/1972-06/1995 
*02/03/1995 -
02/17 /1995 
06/95 

Fr. Jolm Boyle 
June 11, 1924 
December 14, 2011 
May 26, 1956 

Cathedral of Blessed Sacrament, Altoona, PA 
St. Patrick's Church, Johnstown, PA 
Part time instructor at Johnstown High School 
Immaculate Conception, Lode Haven, PA 
Most Holy Trinity, Huntingdon, PA 
St. Mark's Church, Altoona, PA 
St. Joseph's Church, Portage, PA 
Most Precious Blood, Emeigh, PA and 
Holy Incarnation, Marsteller, PA 
"Sick Leave" 
St. Catherine's. Church, Mt. Union, PA 
St. Edward's Church, Bamesboro, PA 
Corpus Christi, Dunlo, PA 
St. Agnes Church, Beaverdale, PA 
Evaluation at treatment facility 

"Retired" 

On October 1, 1954, the Rev. Francis J. Sexton, Vice-Chancellor of the 

Archdiocese of Boston, wrote Bishop Richard T. Guilfoyle of the Diocese of Altoona the 

following: 

"I am. happy to enclose the letter of his Excellency, Archbishop Cushing, excardinating 
fi·om the Archdiocese of Boston John J Boyle.· I shall be most grateful if Your Exce'llency 
will send to me the formal letter incardinating Mr. Boyle into the Diocese of Altoona. I 
pray that lvfr. Boyle will give many years of fi·uitful service to the Diocese of Altoona. " 

With that letter the ministry of Father Jolm Boyle began in the Commonwealth of 

Pem1sylvania. 

Between 1958 and 1960, Father John Boyle engaged in sexual child abuse of a 10 or 

11-year-old boy. Boyle engaged in fondling the boy's genitals, masturbation, and oral 

intercourse with the child. The matter was not rep01ied to the Diocese until 1992. 

In 1969, Boyle was accused of sexually abusing another child, a 12-year-old boy. 

The nature and location of the crime are not recorded in diocesan records. The matter 

was repo1ied to the Diocese and the Pem1sylvania State Police by the boy's "irate" father. 
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was reported tci the Diocese and the Pennsylvania State Police by the boy's "irate" father. 
. . . . 

In January 1969, Diocesan lea_dership noted the events which were occurring in 

handwritten memos found in the archives of the Diocese by Office of Attorney General 

investigators in 2015. The notes remark that while the victim's father was a "hill-billy", 

Boyle was "ill" and that the "boy's story is believed by all." Hogan notes indicate that it 

was believed there was "sufficient" evidence for charges. Bishop James Hogan further 

noted that he intended to point out to Father Boyle (coded as "Fr. B" in Diocesan records) 

that he "could move." 

On February 25, 1970, a vague letter was dispatched to Father Boyle by Bishop 

James Hogan. That letter explains, in part, why charges were never filed: 

"Mr. Bionaz, who remembers you weU and fondly, points out that police superiors cannot 
be expected to regard the case with all the sensitive delicacy exercised by their Catholic 
investigating subordinates. _Nor can.he permit the issll.e to die with a vague promise of 
"we'll look into it and take care -of it" .. T~o many cases return to haunt them. The D.A. is 
disposed to do this: To withhold theJiHng of formal charges as well as a pressing for 
extradition. This, however; proyided that I guarantee two things. First, that you not re­
enter the. area and that no parochia1 assignment be given to you until professionally 
recommended. Secondly; that you immediately place yourself in the care ·of a competent 
psychiatrist or hospital for the examination _and treatment deemed to be indicated. You 
will appreciate that I had little room here for options. Mr. Bionaz, accordingly, was so 
assured." • 

Before concluding the letter, Bishop James Hogan_ notes "Your priestly life and 

effective_ne_ss is my sole concert1-qs_it is yours." Bishop James Hogan-placed Father John 

Boyle on "sick leave" by his agreement and returned Boyle to ministry at St. Catherine's 

Church in Mount Union, Pennsylvania less than a year l_ater. 

In 1971, Father John Boyle groped the genitals of a 15-year-old boy in the 

basement of St. Edward's Church in Barnesboro, Pennsylvania on numerous occasions. 
. . . . . • 

Boyle also kissed the boy and performed oral sex on him. The boy was confused. He 

could taste the alcohol cm_Fath~r:Boyle's mouth. H~ concluded that what was happening 

to him must be what the Church called the "mystery of the Church and Priesthood." 

Between 1973 and 1975 Fqther Boyle rendered_another child unconscious by 
. • . ' 

plying him with alcohol. After_ the child was unconscious; Boyle anally raped him. 

Boyle repeatedly raped the boy numerous times in the rectory of St. Agnes Church in 

Beaverdale, Pennsylvania betwee11 the boy's 14th and 16th birthdays. 
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In 1982 Father Boyle met a troubled 16-year-old boy and offered him a job at St. 

Agnes Church. One day Boyle took the boy to buy new clothes and asked him to come 

to the rectory to model them. The boy modeled the clothes for Boyle who gave the boy 

alcohol. The boy spent the night at Boyle's request. While the boy was asleep Boyle 

came into his room and began to molest his genitals. Then Boyle forced the boy to 

perfo1m oral sex. The sexual abuse continued for approximately one year and evolved to 

include anal intercourse. During that time the boy recalled being given lavish gifts to 

include a 1981 Toyota Celica GT. Boyle played the Alabama song "When we make 

love" on trips with the boy and told him "this is our song." As a man over 40, the victim 

looked back on the boy that went to Father John Boyle for help and concluded his 

situation only got worse because of Father Boyle. 

Joseph Adamec, the Bishop of the Diocese in 1992, finally acted on the 1992 

complaint as well as additional complaints by sending Boyle to "treatment" in 1995. 

Boyle was permitt~d to retire in 1995. Father John Boyle died a Roman Catholic priest in 

the Diocese of Altoona-Johnstown. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
STATUS: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1964-06/1965 
06/1965-06/1967 
06/1967-05/1976 

12/1977-07/1978 
07/1978-08/1984 
0 8/19 84-06/1995 
*03/1988 
0 6/1990-04/1992 
06/1995-05/2002 
*1997 
05/15/2002 

Fr. James Bunn 
September 30, 1938 
Retired 
May 23, 1964 

St. Andrew's Church, Johnstown, PA 
Sacred Heart Church, Altoona, PA 
Asst. Principal Bishop McCort High School 
St. Clement Church, Johnstown 
Acting Principal Bishop McCort High School 
Principal Bishop McCort High School 
Saints Philip & James Church, Meyersdale, PA 
Psychiatric evaluation 
Seven Dolors Church, Clearville, PA 
Saint Joan of Arc and St. Thomas Aquinas, Ashville, PA 
Guest House treatment facility 
Retired 

Father James Bunn engaged in sexual intercourse with a child on multiple 

occasions during a six month to one year period between the child's 10th and 13th 

birthdays. Bunn befriended the child's family as their Parish Priest at St. Andrew's 

Church in Johnstown, Pennsylvania. Bunn would return to visit the victim's family after 

his transfer to Sacred Heaii in Altoona, Pennsylvania. The family.remarked that Bunn 

was "always in the company of a different boy." 

Bunn's victim was sodomized on numerous occasions when Bunn would stay 

with the victim's family and often while consuming alcohol. The entire .fainily deeply 

trusted their priest, James Bunn. The stress ofBunn's victimization of their family was 

crushing. The victim's father found himself dealing with intense feelings of anger and 

violence. The victim's mother was treated with medication. The victim himself began to 

struggle with his faith and abandoned hopes of being a priest. 

The victim's parents addressed the violation of the child with Bishop James 

Hogan in March 1982. The family did not seek any kind of compensation for what had 

occurred, only to speak to the Bishop of their pain and ask that Bunn not be pennitted to 

have contact with children. The victim wrote the Bishop on January 23, 1982. The 

victim explained in detail that Father Bunn showed him how to give a "blow job" and 

explained his first sexual encounter was with Father Bunn. The victim stated "He's a 
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very sick man and needs professional help. I feel very sorry for him. I just can't imagine 

taking a kid in grade school to bed with me especially knowing the pe1manent dan1age 

that is being done." Bishop James Hogan gave the family and the victim assurances that 

he would take care of the matter. 

The family again approached the Bishop in 1984 with concerns noting that Bunn 

had been made Principal of Bishop McCort Catholic High School. The family brought a 

family friend with them to their meeting, Cambria County J\ldge Caram Abood. The 

family hoped that the Bishop could be persuaded to keep his promise and remove Bunn 

from ministry. The family complained that Bunn and Father Maiiin McCamley had 

continued to correspond with their son suggesting he should enter the priesthood because 

he was of the same sexual "orientation" as Bunn and McCamley. Bishop James Hogan 

removed Bunn as principal ofMcCort and assigned Father Bunn to continue in ministry 

as a parish priest at Saints Philip & James Church in Meyersdale, Pennsylvania. 

The family sought action from Bishop Joseph Adamec shmily after he became 

Bishop of the Diocese of Altoona-Johnstown. The Grand Jury has substantiated much of 

this evidence through the Diocese's own documents. One such document contained the 

notes of Bishop Joseph Adamec. Bishop Adamec met with Bunn on Friday, February 26, 

1988 following the family's latest complaint to Adamec. Adamec recorded the 

followtng: 

"I explained to him (Bunn) my receiving the file after our meeting at the Residence and 

the additional information that it contained. When asked why he did not share it with me 

on the 7th of January but actually stated that he had no involvement with any minors, he 

stated that it was his impression that Bishop Hogan considered the case closed and, so, 

he did not think it necessary to mention. He again denied the allegations and somewhat 

blamed the mother on being possessive and not wanting to share friends, implying that 

she somehow was getting back at him. He also said that the son, (REDACTED), was 

somewhat effeminate and could easily misunderstand certain actions. Likewise, he denied 

the comment to (REDACTED) that it was p.lright to enter the seminary and study to be a 

priest since his orientation was not different ji-om his (Bunn). Father Bunn stated more 

than once that he (Bunn) has no problem of the nature we were discussing. T-Vhen I kept 

asking him for answers and clarifications, Father Bunn asked if the matter involving the 
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allegations is still being pressed for action. I answered that it was. At that, his whole 

attitude changed, and he became silent. After my observing to him that very fact and 

asking why it apparently made a difference in his attitude, he answered by admitting that 

there was one incident at the (REDACTED) house when he stayed overnight with him in 

his bed. He attributed it to drinking and said that neither 9fthem !mew what was going 

on. I said that it would appear that (REDACTED) did since it continues to haunt him and 

he remembers it to this day. When asked if he has a drinking problem, he answered "no 11 

but stated that he has a drink everyday, before and after the evening meal. Since he 

obviously was not willing to share the truth with me unless I pulled it out of him, I stated 

that it was difficult at this point to believe anything that he said. Father Bunn insisted 

that there were no incidents of involvement since in the past 1120 11 years and that he does 

not have this kind of a problem. 11 

Bunn was sent for an evaluation which did not clear Bunn for pedophilic 

tendencies but rather concluded Bunn, based upon his self-report, did not demonstrate 

such interests. Adamec returned James Bunn to further ministry within the Diocese of 

Altoona-Johnstown as a parish priest for over a decade until requiring him to seek 

additional treatment. The Grand Jury concludes this was yet more of the same. A priest 

had been identified as an admitted child predator, yet the Diocese simply shuffled the 

priest to another location with access to the children of the faithful and the public. 

On March 17, 2015, Father James Bunn testified before the Grand Jury. Bunn's 

attorney sought 5th amendment protections from the Supervising Judge of the Grand Jury. 

Resultantly, Father Bum1 secured a right to not discuss any details of the allegations made 

against him. However, Father Bunn, now retired, explained how his time in active 

ministry came to a close following an additional complaint lodged against him in 2001: 

Mr. Dye: And then there's this complaint in 2001 where you 're sent for 
an evaluation again? 
Fr. Bunn: Yeah. 
Mr. Dye: And then at that time that's whenever you 're removed from 
public ministry in 2002. And that was when you retired? 
Fr. Bunn: Yeah, that's when it came - see, I retired. The Bishop 
suggested - that's when I went - In those days we were sent -- the 
Diocese had a practice. I was sent out to the Mayo Clinic for a health 
examination and so on and so forth. And the way the Bishop stated then 
before I went out there, he said simply that then when I retired-when I 
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came back, he said, that will be the end of it and so on, just retire and so 
forth. And there was no public announcement made of this until the 
following year. 
Mr. Dye: And the public announcement, do you i·ecall what was said? 
Fr. Bunn: No. It was just an announcement in the paper -
Mr. Dye: Okay. 
Fr. Bunn: -- in the Johnstown Tribune, that I had been rem- -- I had 
retired on that basis; but my retirement actually had taken place the year 
before. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
1947-08/1971 
09/1971-05/1973 
05/1973-06/1988 
06/1988 
04/1989 

Monsignor Harold J. Burkhardt 
March 3, 1922 
March 18, 2000 
June 1, 1947 

Pontifical College Josephinum, OH 
Holy Name Church, Ebensburg, PA 
St. Mary Immaculate Conception, Altoona, PA 
Resigned due to poor health 
Retired 

While pastoring at St. Mary Immaculate Conception Church in Altoona, 

Pennsylvania, Father Harold Burkhardt perpetrated sexual child abuse on a 9-year-old 

boy. As an adult, the victi111 recalled being fondled through his clothes and being forced 
. . 

to suck Burkhardt's penis. On_ sub_sequ_ent occurrenc~~ Burkhardt would pull down the 

victim's pants and•insert a finger info his anus. Burkhardt asked the child a question, 

"What do you think Go.d would _say?" The victim didn't respond. Burkhardt filled the 

silence stating "God approved." 

In 2005 this individuaf c;:i.ine forward and reported his victimization to the 

Diocese. The victim n;:ported struggling with his psychological effects of his 

victimization, and was conceme_d that people would think he was "gay" or know he was 

"abused." The victim stated he denied being an abuse victirri for years and even 

struggled with thinking that Burkhardt stopped ab~sing him because he stopped liking 

him .. 

The Grand Jury notes the absurdity of the so-called investigation into this matter. 

Bishop Adamec, the Diocese, and the Allegation Review Board respcinded to this report 

by hiring pdvate detedivesto.investigate the victim. They sought the victi~'s school 

records. They intervi~weci' Father William Rosensteel t6 ·obtain an opinion about the 

victim and his family. ·Rosensteel noted that thefamily didn't attend church often and 

that he couldn't imagine Monsignor ·Harold Burkhardt doing "anything like the 

allegation." Finally, they looked at Burkhardt's personnel file to see if there was any 

indication which would "support the allegation." 
' • ~- . 

Though Burkhardt was deid at the time of the report: his alleged. actions were 

clearly criminal. Rather than expose the conduct and embolden the silent victims of 
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abuse the Diocese chose to remain silent itself. The Grand Jury found, as was the case in 

most sexual child abuse reports involving priests in the Diocese of Altoona-Johnstown, 

Diocese officials did not rep01i the matter to the police. Instead, the church engaged in 

secrecy and an assessment of civil liability. The investigation of the victim and the 

reliance on the opinion of another priest, one who was a child predator himself, is galling 

and offensive to reason. However, from 1940 to 2011 such conduct on the paii of 

Diocesan officials-occurred regularly. 

30 

/ 



NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1971-10/1972 
10/19 72-12/1972 
01/1973-09/1973 
09/1973-09/1973 
12/1973-08/1974 

08/1974-02/1975 
02/1975-06/1975 

06/1975-08/1988 
08/1988 

Fr. Thomas Carroll 
May 15, 1945 
October 1, 1988 
May 15, 1971 

St. John Gualbert Church, Johnstown, PA 
St. Joseph's Church, Revono, PA 
St. Augustine Church, St. Augustine, PA 
St. Boniface Church 
St. Therese Church, Altoona, PA 
Altoona Hospital, Altoona, PA 
Garvey Manor, Hollidaysburg, PA 
Our Lady of Mercy Church, Johnstown; 
Mercy Memorial and Lee Hospitals, Johnstown 
St. Barnaba~ Church, Johnstown, PA 
Medical Leave 

In 1971, Father Thomas Carroll used alcohol to render a 12 to 13 year old boy 

compliant to his will. Carroll fondled _the boy and anally raped him. The assault 

occurred after Carroll ingratiated himself to the family as a priest serving St. John 

Gaulbert; Church in Johnstown,:Pennsylv_ania. 

The victim was a good Catholic boy who was known for doing well in school and 

loved to serve Mass. After the incident the victim broke down. He failed in school and 

began to drink. His life collapsed around him as Carroll .continued to minister within the 

Diocese. 

In 1988 Bishop -Jo_seph Adamec became aware of rumors that Carroll, then pastor 
. . .. . 

of St. Barnabas Parish in John?town1 Pennsylvania, was an "active homosexual, 

associates with young males, and has been seen in places :frequented by gays." Adamec 

met with Carroll on Thursday, January 7_, 1988. Carron_ admitted to having a 

"homosexual affair" with a 17~yeat-old boy. Carroll pr~rriised to be more "prudent." 

Adamec noted he felt Carroll had "homosexual orientation" and suggested out-patient 

counseling. Carroll died later that year. 

By 2004 Carroll's first kn~wn victim had worked valiantly to recover from his 

alcohol addiction, and reported his sexual abuse in 1971 to the Diocese. His only request 

of the Diocese was counseling to aid hi~-in his recovery from the damage Carroll had 

inflicted. 
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40 years later, one of Carroll's fellow priests testified before the Grand Jmy that it 

was common knowledge that Carroll was molesting children. Father Dan O'Neil 

appeared before the Grand Jury in July 2015 and explained that Carroll was known at the 

time as .a "bad dude" who had a sexual interest in a young boy who worked in Carroll's . 

parish. 0 'Neil indicated that the "priest network", defined as gossiping priests, spoke of 

his proclivity for sex with minors. O'Neil said Carroll was known to always be in the 

company of young boys. 

The 1971 victim noted that Carroll was extremely close to his younger brother as 

well, but no one ever rep01ied the assault out of fear of embarrassment in the community. 

The Grand Jury found this to be a common occurrence in such situations, for many of the 

reasons discussed later in this report by expe1is from the Federal Bureau ofinvestigation. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
STATUS: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
05/1973-05/1978 
0 5/1978-06/1981 
06/1981-02/1986 
02/1986-04/1987 
04/1987-08/1988 
08/1988-06/1992 
06/1992-04/1993 
04/1993-0619/95 
06/1995-07 /2000 
*07 /24/2002 • 
07/2000-10/2015 
10/2015 

Fr. Martin Cirigle 
January 14, 1947 
Suspended 
May 5, 1973 

Our Mother of Sorrows, Johnstown, PA 
Our Lady of Victory, State College, PA 
Holy Name Church, Ebensburg, PA 
St. Mary Immaculate Conception, Altoona, PA 
Most Holy Redeemer, Revloc, PA 
Saints Cyril & Methodius, Windber, PA 
St. John the Evangelist, Altoona, PA 
St. Matthew Church, Tyrone, PA 
Visitation of the Blessed Virgin, Johnstown, PA 
Saint Luke's Institute• 
St. Francis of Assisi, Johnstown,. PA 
Removed frorri active ministry due to OAG investigation 

In 1979, Martin Cingle grop~d. th~ genitals of a child while sleeping next to the 

child on a cot in his underwear ... Cingle stopped fondling the boy's penis when the boy 
. • ..... 

awoke and struck him. Father.Cihgle met his 15-year-old victim when the boy served as 

an altar boy at Our Lady of Victory in State College, Pennsylvania. This child had felt a 

very close r,elationship to Father Cingle and looked to h1m as an older brother and trusted . . '• . ' . . . . 

friend. Father Cingle's actions were a.profound violation.ofthat trust. 

Years later, and after undergoing counseling, the victim met with Bishop Joseph 

Adamec on June 24, 2002. The victim explained what occurred to Bishop Adamec who 

vowed to take action. 

Records from the Diocese show that on July 2, 2.002, Bishop Joseph Adamec met 

with.Father Cingle. The notes indicate.that Cingle stated he could not remember any 

action that would cause the allegation but did remember traveling with the child and the 

child striking him. The Bishop sent Cingle to treatment which concluded on August 3, . 

2002 that "there is no evidence of psychopathology in the psychological data" but noted 

"repression is not' a viab.le explanation for Father not re~embering." The report also 

noted that nothing in ''Father's history" which wouid be· c~nsist~nt with "attempting to 

initiate sexual relations with a man.:' Following "treatin~nt'' Father Martin Cingle 

returned to fulltime ministry within the Diocese of Altoona-Johnstown. 
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Bishop Adamec requested that the victim provide a written account of what had 

occurred to him. The matter was closed on June 24, 20.03 when the victim did not 

provide the Bishop of the Roman Catholic Diocese of Altoona-Johnstown with a written 

statement that he was molested as a child by Father Maiiin Cingle, a Roman Catholic 

Priest in the Diocese of Altoona Johnstown. 

On September 15, 2015 Maiiin Cingle was called by the Grand Jury to account 

· for his actions. Cingle stated he was currently pastoring at two parishes and teaching at 

three worship centers in the Diocese of Altoona-Johnstown. Cingle initially indicated he 

could not recall what occurred with that child back in 1979. The following exchange 

occurred: 

Mr. Dye: Were you involved-the young man you were with at the time, do you 

recall his name? 

Fr. Cingle: Yes. 

Mr. Dye: What was his name? 

Fr. Cingle: (REDACTED) 

Mr. Dye: (REDACTED) was the young man, and this was approximately 1980? 

Fr. Cingle: Yes. 

Mr. Dye: And why were you sleeping in the same room again? Where were you 

at? 

Fr. Cingle: We were out on the porch, screened-in porch area. 

Mr. Dye: Of? 

Fr. Cingle: Of his - I believe his aunt's house. 

Mr. Dye: Why were you staying there with him? 

Fr. Cingle: We were - we only spent one night there. Well, we were on vaca - he 

went on ---1 took him on vacation to his relatives', to his gl'andmother and her 

great grandmother is what it was, and then for Mass. 

Mr. Dye: Okay. Is it your habit to take 16-year-old boys on trips? 

Fr. Cingle: No. 

Mr. Dye: Why did you take this individual boy on a trip? 

Fr. Cingle: Well, he asked and his mother said it was okay. 
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Mr. Dye: Is it your habit to sleep with a I 6-year-old boys in briefs and at-shirt 

or sleep near a J 6-year-old boy in briefs and at-shirt? 

Fr. Cingle: Well, I didn't have no - we weren't-we were staying over his 

grandmother's. That's where my clothes were. 

Mr. Dye: Okay. 

Fr. Cingle: My pajamas and things like that. 

Mr. Dye: This individual, you obviously had a positive relationship with him to 

offer, you know---

Fr. Cingle: Well, yeah, we did, yeah, you could say. 

Afr. Dye: What was the nature of this relationship that you would take him on a 

trip? I mean, obviously there's some closeness there. 

Fr. Cingle: Oh, we used to go hunting together. Fishing. 

Mr. Dye: Okay. 

Fr. Cingle: And go over his house, you know, watch-

Mf Dye: This is somebody that you spent time with then? 

Fr. Cingle: Yeah, I spent some time with him and his mom. 

Mr. Dye: What would you watch? I guess you would watch television, I assume? 

Fr. Cingle: Well, yeah, with his mother. H-well, they had HBO and so I guess 

way back then in the---

Mr. Dye: And whenever you would--- let me ask you this. Again, this sounds very 

positive. It sounds like even now this was a very positive relationship and you 

think fondly of this person? 

Fr. Cingle: I don't have nothing against him, no. 

Afr. Dye: Why would this person lie? 

Fr. Cingle: I-I can't answer that question. 

Mr. Dye: FVhy would this person say that they were touched if they weren't 

touched? 

Fr. Cingle: I can't answer that question. I don't know. 

Mr. Dye: In terms of the relationship after the allegation was made, didyou stay 

in contact with this individual? 

Fr. Cingle: Not really, no. 
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Mr. Dye: Is it "no" or "not really"? 

Fr. Cingle: Well, no. I would say no, because I don't think he wanted anything to 

do with me. 

Mr. Dye: Okay. 

Fr. Cingle: Of course, he did stop to talk to me in the sacristy sometimes after 

Mass and talk to me, but that was it. I never went back to the house. 

Mr. Dye: I mean, it sounds to me like at least from a 16-year-old boy's 

perspective he felt he had a positive relationship - that he had built a meaningful 

relationship with you of some kind. 

Fr. Cingle: Yeah. 

Mr. Dye: And so it there ---follow me here. If you can't think of any reason he 

would lie, it's a positive relationship of which this child is getting much benefit, 

you 're taking him places, you 'j•e doing things with him, you 're spending time with 

him, it would seem to me that what he alleged happened did happen. Would you 

disagree with me? 

Fr. Cingle: I cannot disagree with you. 

Mr. Dye: You cannot disagree with me. Because it did happen, correct? 

Fr. Cingle: I don't remember. 

Mr. Dye: Sir-~-

Fr. Cingle: I'm sorry. I'm.serious. 

Mr. Dye: Okay, let me finish my question. You are under oath? 

Fr. Cingle: Yes. 

Mr. Dye: You have counsel. (Present in the Grand Jury Chambers) 

Fr. Cingle: Right. 

Mr. Dye: This is many, many years ago. 

Fr. Cingle: Right. 

J,,1r. Dye: Pe1jury today is not many, many years ago. 

Fr. Cingle: I know. I understand. 

Mr. Dye: Pe1jury today is very chargeable. 

Fr Cingle: Right. 
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Mr. Dye: So I want to be absolutely clear on this. I'm going to ask you with a 

chance to correct any niisstatements you may have made thus far, did you touch 

this 16-year-old's genitals? 

Fr. Cingle: If I did this way (indicating), yes, I did. 

Father Cingle attempted to clarify by gesturing with his arm straight up into the air then 

curving back down. 

The Grand Jury was appalled to hear Father Cingle's attempt obfuscate by saying 

_that he could have accidentally fondled the penis of a 16-year-old boy while he was 

sleeping. The Grand Jury took note that throughout his testimony Cingle made it very 

clear he was lying on a cot in his underwear and at-shirt three inches away from a 16-

. year-old boy in his underwear and a t-shi1i. Cingle went on to clarify that he had 

explained this version of events to Bishop Adamec as he had to the Grand Jury. 

That same day, Deputy Attorney General Daniel J. Dye dispatched a letter to the 

cun:ent Bishop of the Diocese of Altoona-Johnstown stating "Bishop, you are certainly 

aware of the nature of our ongoing investigation. Please remove Father Martin Cingle 

from active ministry. Father Cingle should not be in contact with minors." Bishop 

Bartchalc acted upon that letter and suspended Cingle from ministry pending an 

investigation. 

Bishop Joseph Adamec was asked if Father Cingle ever explained his version of 

events to the Bishop. The Grand Jury notes that Adamec stated that Cingle had told him 

it was somehow an "accidental" fondling of a minor. Adamec made the exact same 

gesture to demonstrate for the agents as Cingle had made when testifying before the 

Grand Jury. 

The Grand Jury concludes that Cingle's clearly incriminating statement to 

Adamec that he had accidentally fondled a partially undressed child, whom he was 

sleeping next to while pa1iially undressed himself, wan:anted Cingle's removal at that 

timy. The Grand Jury is left to wonder why the account that both Adamec and Cingle 

recalled does not appear in diocesan records. Moreover, why Cingle was left in ministry 

until the cunent Bishop responded to the Deputy Attorney General's request. We must 

conclude this is yet another example of the Bishop's reliance on self-repmiing to 

treatment centers which render conclusions upon a paucity of evidence and a desire to 
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avoid scandalizing the Diocese on his watch. Bishop Joseph Adamec never reported 

Cingle's conduct or his admission to law enforcement. 
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NAME: 
DA TE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1970-08/1972 
08/1972-05/197 5 
05/1975-08/1979 
08/1979-05/1982 
05/1982-01/1986 
*01/1986 
02/1986-08/1986 
09/1986-07/1987 
07/1987 

Fr. Dennis Coleman 
April 17, 1944 
March 12, 2014 
May 16, 1970 

St. Patrick's Church, Gallitzin, PA 
St. Mark's Church, Altoona; PA 
St. John's Church, Bellefonte, PA 
Sacred Heart, Johnstown, PA 
St. Benedict Church, Johnstown, PA 
Saint Luke's Institute for evaluation 
"Fr. Coleman suffering nervous problem" 
Sisters of Sacred Heart, Cresson, PA 
Suspended 

On August 23, • 1979 ·the parents of a 10-year-old little boy met with Bishop James 

Hogan. The parents explained that they hl;\.d noticed a change in their child over the past 

6 to 8 months. His parents said he seemed t_ense and anxious. The parents recounted that 

their son had told a teacher at St. John's. s_chool that he '1thought Father Coleman was 

gay." Coleman was a priest at St. John's Church in Bellefonte, Pennsylvania. Hogan 

noted in the "Secret Archives" of the Church that "The parents, on the other hand, were 

upset in going over (REDACTED) story. Distressed over emotional repercussions, 

involvement with others, possible scanda_l,.Father's future. Persuaded of illness." 

Bishop Hogan met with.the 10-year_.old himself. The boy recounted that Father 

Coleman practiced "hypnosis" ail(:! would invite little boys to spend the night at the 

rectory. Coleman would sneak into the room and sniff their feet. Hogan noted that 

Coleman would also rub his "membruni_virile" on the boy's feet. The Grand Jury notes 

that Hogan's use of Latin did not.change the fact that Coleman, a diocesan priest, was 

rubbing his penis on the feet of little boys. On other occasions Coleman asked to take 

pictures of the child in his underwear. 

After initially worid~rin.g wheth~r or not the victim was confused about the 

definition of the word "gay", Hogan concluded the victim was "quite normal, and likable 

- given to sports." Hogan records indicate that a discussion was had with the parents and 

their reference to it possibly being a "criminal offense" but that he felt the parents 
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recognized the "weak human element." Hogan's memo to the "Secret Archive" 

concludes: 

I informed the parents I would immediately check the story for Fr's (Coleman) reaction. 
My own reaction will depend. If help is indicated, my job is to .... Assured that they did 
the right thing in coming, and that the matter will be dealt with appropriately. M'r. & 
lvfTs. seemed much relieved - and said so. Expressed gratitude for my listening, 
assurances, etc. James J Hogan, August 23, 1979 

In a follow-up memo the next day, Hogan recounts an interview with Coleman 

where Hogan and Coleman question the mental competency of the victim. Wondering if 

it was a "dream" or a "bizarre imagination" the Bishop gave Father Coleman four steps to 

complete: 

1. Keep kids out of the rectory. 
2. No more trifling with hypnotism. 
3. Discuss with parents my intervention and his story. If not satisfactory, bring 

(victim) into discussion. Does boy need help? 
4. Get back to me re result of discussion. Fr. C (Coleman) is aware of fact that if 

things go badly a transfer may b_e necessary. 

Coleman returned to ministry at St. John's much to the horror of the victims' 

parents. In the face of outcry and risking ''scandal" Hogan transferred Father Coleman to 

Sacred Heart in Joluistowri·, Pennsylvania:. 
. . . .. 

Within a year of being reassigned to Sacred Heart Father Dennis Coleman invited 

a 12 to 13-year-old student of the Sacred Heart School into the rectory to "hypnotize" 

him. Coleman took the boys feet and used them to rub his exposed genitals. Coleman 

continued to meet with the. boy 2 to 3 times a month for these sessions for a period of two 

years until the child finished the 8th grade. 

In 1982 Coleman was moved to St. Benedict Church in Johnstown, Pennsylvania. 

While there Coleman molested at least three 13-year-old boys. Father Coleman would 

take boys camping and attempt to "_hypnotize" them. Coleman would enter the boys' 

room at night and take the boys' feet and rub them on his exposed genitals. At least one 
. . 

of the children became extremely distraught during an assault and demanded to return 

home. Coleman kept the boy for hours until finally relenting and taking the boy home at 
. . 

4:00 A.M. The child immediately disclosed the abuse to his parents. That child suffered 
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extreme emotional distress and spent many years suffering from Post-Traumatic Stress 

Disorder. 

In 1986 Bishop Hogan was forced to face the reality that he could no longer hide 

Coleman's conduct. Coleman was unresponsive to Hogan's usual attempts to keep things 

quiet and avoid "scandal." Coleman began to resist additional transfers and objected to 

"treatment." Hogan found himself faced with a rare challenge, a priest that wouldn't help 

him keep his terrible secret. 

The Grand Jury found that Hogan's 1979 memo from the "Secret Archive" was 

altered on May 1, 1986, by Bishop Hogan. Hogan added the following: 

"In retrospect, though I accepted Fr.C's story and did actually transfer him to Sacred 
Heart Parish, Altoona on September 1, 1979, (incidentally, as correspondence·indicates 
the social worker in Johnstown accepted Fr's story as well). No further adverse 
information to my knowledge while at Sacred H?art. Since Fr. C preferred Johnstown 
and a need arose, he was transferred to St. Benedict's, Johnstown on May 22, 1982. In 
retrospect (forgive lapse in L.I), j shouid have directed professional evaluation and 
treatment indicated back in 1979: Later developinents, in my opinion, cast suspicion on 
Fr. C's 1979 st01y. But, at that time, he seemed truthful. Nor was there the current 
climate. The present furor was action upon immediately with removal and institutional 
dij•ection. J.J. Hogan" 

At the time of this addendum, Hogan was engaged in a successful attempt to 

broker an agreement with Altoona Police to defuse.the potential scandal of Father 

Leonard Inman's (referenced as L.I.} sexual child abuse of children. The Grand Jury has 

no doubt that Hogan's return to the archive was a poor attempt at revisionist history in the 

midst of being faced with the possibility of another explosive exposure of a priest raping 

children in the most magnificent Cathedral of the Diocese, the Cathedral of the Blessed 

Sacrament in Altoona, Pennsylvania. If Hogan believed this footnote would permit 

posterity to judge him.more gerit.ly, he erred. 

As the reigns of authority were passed from Bishop Hogan to Bishop Joseph 

Adamec a new arrangeinent was hatched. Coleman had been sent to the Sisters of Sacred 

Heart convent in Cresson, Pennsylvania as Chaplain. His refusal to comply with 

"treatment", in the face of damning evidence _against him, was c_ausing fractures in the 

usual process of self-reporting "treatment" followed by a designation which would 

protect the institution from scandal and permit the priest to continue in ministry. Adamec 
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was struggling to deal with the possibility of Coleman's conduct being exposed or 

continuing. On July 30, 1987, Adamec wrote Coleman stating: 

"While the Diocese is in the process of hying to deal with the situation outside of civil 

court, you have been observed to continue associating with young men both in private 

and in public. This makes it appear that I, as Bishop, am not concerning over the harm 

that you have caused or can continue to cause. It also appears that you are insensitive to 

the hurts which you inflict on others as a result of your own needs and inclinations. " 

Adamac concluded that letter by suspending Coleman. However, Adamec made 

an attempt to insert Coleman into the public sphere of employment with the aid of the 

Cambria County President Judge. Coleman was granted the opportunity to work at the 

Cambria County Cou_rthouse. Coleman himself ruined the gift Adamec had secured for 

him by boasting of his newfound status and bringing attention to his assignment. Joseph 

Kiniry wrote the Bishop on September 29, 1987 and explained that the reactions were 

becoming so strong that "devout Catholics" were now objecting and that it would be "a 

disaster for the Church, for_ the ·ciergy· i~ • general, arid for the Cathoiic population of the 

Courthouse and for the Eberisbmg area in particular." Kiniry summarized: 

"Unfortunately, "the best of plans of mice and men,' etc" - I am writing to inform you 
that following our conversation on Sunday evening about the possibility of a position for 
Father Coleman at the Cambria County Courthouse, and my relating your expression of 
gratitude to Judge Joseph O 'Kicki for his assistance, the bottom fell out Monday. " 

By July 1988, Coleman',s continued refusal to submit to treatment forced the 

Bishop's hand. Cole~an, mote by his·;wn actions than~he Bishop's intent, was finally 

suspended and never returned to ministry .. Neither Hogan or Adamec ever reported 

Coleman's conduct to law enforcement. He died in 2014. 

42 



NAME: 
DATE OF BIRTH: 
STATUS: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1964-06/1968 
06/1968-06/1971 
06/1971-08/1972 
08/1972- Unknown 
10/1985-08/1988 
08/1988- Unknown 

07 /2000- Unknown 

07/2011 

Fr. James B. Coveney 
January 18, 1937 
unknown 
May 23, 1964 

St. John Gualbert Church, Johnstown, PA 
St. Benedict's Church, Geistown, PA 
Saints Cyril & Methodius Church, Windber, PA 
St. Patrick Church, Gallitzin, PA 
St. Joseph's Church, Portage, PA 
Holy Family Church, Culver, PA; 
Board of Directors for Bishop Carroll High School 
St. Mark's Church, Altoona and Penn State Altoona 
Campus 
Senior Priest 

In 1986, FatherJame.s B. Coveney fondled the genitals of a 10 year old boy while 

serving as a parish priest at St Joseph's Church in Pmtage, Pennsylvania. The matter 

was reported to Bishop Joseph Adamec and·the Diocese of Altoona-Johnstown i.n 1996. 

The events of the Diocese's 1996.investigation of this molestation are disturbing. 
. . 

The victim came forw~rd to report the matter in early 1996. Bishop Adamec, 

Monsignor George Flinn, Reverend Thomas Acklin, and Reverend Alan Thomas met 

with Father James Coveney at St. John Gualbert's parish rectory on May 14, 1996 at 8:30 

P .M. Coveney denied the allegation and haggled over details stating that the victim 

alleged he was abused between 1984 and 1986, but Coveney wasn't in Portage in 1984. 

In the course ofthis meeting Coveney stated it was like deja vu since he had been 

accused of moles.ting numerous boys in 1988. and address~d the matter with Bishop 

Joseph Adamec. Adamec acknowledged that there had "indeed" been previous 

allegations. 

Coveney insisted that those involved in the inquiry go back and look at the reports 

of his psychiatrist when hy was sent to treatment in 1988. Coveney was shocked at 

Adamec' s resp~nse that he "do~sn't keep those records. There's a lot of stuff I don't 

keep." Conveney was stunned, he asked again if the records were in his personnel file. 

Adamec replied "I don't know. No. I don't keep a lot of stuff." Coveney asked the 

Bishop again how such records could not be maintained and asked if they were, Bishop 
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Adamec again responded that they were not in his file and that he doesn't keep "those 

things." 

Coveney was becoming increasingly frustrated. He had been accused of 

molesting numerous boys in 1988. Coveney was sent to treatment by Adamec and 

believed that he had been deared of pedophilia.· However, Coveney was now being 

questioned about molesting a boy in 1986, and yet the Bishop Adamec was denying 

knowledge of the details of the previous allegations which he had been personally 

involved in. Moreover, Adamec was claiming no pape1work had been maintained. 

Father Thomas Acklin was at the May 1996 meeting and was also aware of the 

1988 allegations. Coveney asked him ifhe recalled discussing the matter with him at a 

Shoney's restaurant. Acklin indicated he did. However, in March 1996, Acklin was now 

claiming difficulty in remembering the "treatment" involved in the prior allegations of 

sexual child abuse. 

The 1988 allegations were nearly identical to the allegation being brought forward 

in 1996. Coveney fondled the genitals of approximately five I111 grade boys. The boys 

described Coveney's contact with their genitals as being "pulled" or "grabbed". The 

Diocese located a child who stated it had never happened to him, but he had seen it 

happen to other boys. Coveney would keep them late at the rectory or offend on them 

while they served at parish functions. The Grand Jury found these reports to be credible 

and corroborative. Father James Coveney was molesting the children of St. Joseph's 

parish in P01iage, Pennsylvania. However, Bishop Joseph Adamec never notified the 

police. The Grand Jury fmiher notes that the allegation rep01ied in 1996 is consistent 

with the allegations made in 1988. 

Coveney was dispatched for "treatment" approved by the diocese which, as usual, 

was based upon self-reporting and limited infonnation to render a conclusion that based 

upon the infonnation provided by Coveney he could continue ii1 ministry. This useless 

"treatment" protocol was accepted by Adamec and Coveney returned to ministry 

following yet another allegation of molesting children. As in 1988, no one called the 

police. 

The Grand Jury does not find Adamec's statements that he does not keep records 

shocking. The Grand Jmy found significantly less records from Adamec's time as 
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Bishop than during the time of Bishop Hogan. But by that time Adamec was aware of 

the potential to be held accountable for the Diocese's shell-game of_moving predatory 

priests. Adamec simply chose to avoid a paper trail. In the case of Father James 

Coveney, even the accused predator found this d1.sturbing. The Grand Jury, on that single 

point, agrees with Father Coveney. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 

Fr. William Crouse 
December 26, 1930 
July 11, 2009 
March 14, 1959 

DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
1959-1964 
1964-1965 
1965-1968 
1968-1970 
1970-1971 
1971-1972 
1972-1975 
1975-1977 
1977-1979 
1979-1980 
1980-1987 
1987-2002 
*07/2002 
10/2002 

Comboni College, Ethiopia 
St. Joseph's Church, Georgia 
Sacred Heart Seminary, Ohio 
Verona Feathers, NJ 
Military Fort, Gordan, GA 
Long Bingh, Vietnam 
Fort Meade, MD 
Fort Buchanan, Pue1io Rico 
St. Mary's Church, Altoona, PA 
St. John Evangelist Church, Bellefonte, PA 
Chaplain at SCI Rockview 
St. Kateri Tekak., Penns Valley 
Therapist Evaluation 
medical retirement 

Father William Crouse sodomized a 14-year-old boy while serving at the Verona 

Feathers of Mount Claire, New Jersey. The victim repo1ied Crouse's sexual abuse of him 

to Bishop Joseph Adamec in 2002. The victim explained that he recalled lying on his 

stomach in pain and crying begging William Crouse to stop raping him. He recalled 

other times where Crouse would take him fishing and give him alcohol until he would 

pass out. The victim would awake with severe pain in his "bowels" and find blood in his 

stool. The victim also spoke of an additional incident where Crouse and another priest 

identified as "Father Ben" gave the boy alcohol. He awoke to both priests molesting him. 

The victim reported that he had suffered years of drug and alcohol abuse trying to deal 

with his rape as a child. In one of three letters located by the Office of Attorney General 

in Diocesan files, the victim wrote Bishop Joseph Adamec on July 10, 2002 and stated 

that the effect of Crouse's assaults left him "a daily drunk hiding my shame and that 

destroyed what happiness I could have had." 

Adamec interviewed Crouse on July 23, 2002. Crouse stated he had engaged in 

an "inappropriate relationship" with the boy which he said would be called "child 

molestation" today. Crouse admitted he had been "worried about this for a long time" 

but minimized the conduct in therapy stating that the victim approached him and that 
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Crouse simply gave in and allowed it to happen. Crouse's therapist informed the Bishop 

that Crouse was neither a "homosexual nor pedophile" and that he was "not a danger to 

anyone." Among Adamec's recommendations to Crouse was that he try to find the 

victim and "apologize" to him. Crouse was to let Adamec lmow if he was successful. 

Father William Crouse retired following his "treatment." Crouse died in 2009. There 1s 

no record Adamec reported this matter to authorities or attempted to identify the other 

priest involved in the alleged assault. 

47 



NAME: 
DATE OF BIRTH: 

Fr. Mario Fabbri 
May 19, 1902 
Unknown 
February 2, 1931 

DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
1931-1932 
1932-1934 
1934-1935 
1936-1948 
1948-1953 
1953-1955 
1955 

San Francisco, teacher 
Seminary teacher, Richwood, CA 
Teacher in Tampa, FL 
Italy 
St. John Gualbe1i, Johnstown, PA 
Our Mother of Sorrows, Johnstown, PA 
Italy (Last Known Location) 

In 1950 Father Mario Fabbri took a 9th grade boy to a bed in the rectory of St. 

John Gaulbe1i parish in Johnstown, Pennsylvania. Fabbri sta1i to pet the boy and tell him 

he loved him. Fabbri then anally raped the boy. Fabbri ingratiated himself to the boy's 

well-respected fainily and lavished gifts on his victim to maintain contact with his victim. 

However, the victim began to suffer from the trauma of his assault. As his grades fell he 

became more distanced from his parents. Fabbri took advantage of the fractured bond 

and told his parents to allow him to spend more time with the boy. Fabbri obtained the 

parents' permission to take the boy on a trip to Canada. He raped the boy in New York, 

Quebec and Montreal. 

In 1999 the victim, now in his 70's, contacted the Diocese. The victim stated he 

gave up his Catholic faith and that the assaults had a profound impact on his life. After 

years of therapy the victim wanted someone to know that he believed the Diocese knew 

at the time. Fabbri's sexual abuse of the boy continued until his transfer and the victim 

was concerned there were additional victims of Mario Fabbri. As Father Fabbri abused 

the victim he stated "you are not as cooperative as the others." Fabbri's last known 

location was somewhere in Italy. He is presumed dead. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 

Fr. Elwood Figurelle 
March 29, 1933 

DATE OF DEATH: July 16, 2008 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1963-11/1969 

11/1969-06/1971 
06/1971-08/1973 
08/1973-08/1974 
0 8/197 4-03/1979 
03/1979-06/1995 
06/199 5-03/2003 
*04/2003 

May 18, 1963 

St. Mary Immaculate Conception, Altoona, PA; 
Bishop Guilfoyle High School 
St. Leo Church, Altoona, PA 
St. Rose of Lima, Altoona, PA 
St. Joseph's Church, Renovo, PA 
St. Michael's Church, West Salisbury, PA 
St. Mary Immaculate Conception, Altoona, PA 
St. Catherine Church, Mt. Union, PA 
Saint Luke's Institute 

Father Elwood Figurelle' s potential for deviancy might have been noticed in 

1973. While a parish priest at St. Rose of Lima in Altoona, Pennsylvania, Figurelle was 

anested that year for indecent exposure. The Diocese transferred him to another parish 

after his anest. 

In 2003 Figurelle was the subject of a federal investigation and anest for 

possession of child pornography. Federal Bureau ofinvestigation reports, designated FD-

302 's, were found inside Diocesan files by Office of Attorney General investigators. On 

March 20, 2003, Figurelle was intei"viewed by FBI agents at his parish. Figurelle 

admitted to being "fascinated with male genitalia" and admitted he had viewed materials 

depicting nude prepubescent boys on several hundred occasions. Father Figurelle 

claimed he didn't know that viewing the material was illegal, however he confessed to 

federal agents that he had purchased software to erase his computer memory out of a 

concern he was being tracked. 

At 2:00 P.M. on March 20, 2003, Figurelle met with one of Bishop Joseph 

Adamec's closest advisors, Monsignor George Flinn. Figurelle confessed to Flinn that 

he had been downloading and making copies of child pornography. Monsignor Flinn's 

notes indicated that Figurelle's housekeeper and secretary were to "leave and keep quiet." 

Figurelle himself told Monsignor George Flinn that his 1979 matter had been taken care 

of at a "private" hearing at the Blair County Courthouse. He was promised there would 
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be "no record." There is no evidence that the Diocese turned any of this information over 

to the FBI in Flinn's notes. 

After his conviction, Figuerelle served 15 months in federal prison for his crimes. 

Following his release he was placed on retired status. Monsignor Flinn was awarded the 

Prince Gallitzin Cross award in April 2003 for exemplifying in his discipleship the 

evangelizing characteristics of the Reverend Priest and Prince, Servant of God Demetrius 

Augustine Gallitzin. An award established by Bishop Joseph Adamec in 1990 and 

bestowed by the discretion of the Bishop. Flinn is now deceased. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
STATUS: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1971-11/1972 
11/1972-05/1973 
05/1973-05/1976 
1973-1974 
05/1976-05/1980 
05/1980-03/1981 
04/1981-08/1984 

*08/1984 
08/1984-08/1987 
*08/1987 

08/1988 
2004 

Fr. Joseph Gaborek 
June 30, 1945 
Dismissal from Priesthood 
May 15, 1971 

St. Benedict's Church, Geistown, PA 
Saints Peter & Paul Church, Philipsburg, PA 
St. Joseph's Church, Portage, PA 
Part time religious teacher Bishop CmToll High School 
St. Agnes Church, Lock Haven, PA 
St. John Cantius, Windber, PA 
St. Michael's Church, West Salisbury, PA 
St. Mary's Church, Pocahontas, PA 
Sabbatical at Orchard Lake School 
St. Thomas More, Roaring Spring, PA 
Saint Luke's Institute 
(Diocese knew of active wanant in Somerset County) 
Suspended from ministry 
Dismissed from Priesthood 

Joseph Gaborek was a priest and child predator in the Diocese of Altoona­

Johnstown. During the summer of 1982 Gaborek recruited a 16-year-old boy to work at 

St. Michael's Church, West Salisbury and St. Mary's Church, Pocal10ntas, Pennsylvania. 

Father Gaborek invited the child to stay overnight at the rectory where he proceeded to 

sexually violate the boy. On other occasions Gaborek would take the boy into St. 

Mary's and molest the boy inside the parish itself. 

During the final incident of abuse, Gaborek took a break during the extended and 

brutal assault; the boy ran from the rectory screaming for help and found it at a nearby 

home. 

The Pennsylvania State Police were promptly involved. The state's criminal 

investigation of Gaborek was brought to the attention of Bishop Hogan almost 

immediately. Bishop James Hogan's brief notes in the "Secret Archives" tell a chilling 

tale of cover-up: 

"On 2. VIII84 Officer Markle (?)Stat.Pol. Somerset Investig. Div. called for an apt. to 
go over a complaintfiledw. office by CASA re Fr. G" 

Hogai1 went on to explain that the victim's grandmother was pushing the issue writing "it 

is the grandmother that is bitterly hostile and wants something done." Hogan notes that 
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Father Gaborek was seen in the Nanty-Glo and Twin Rocks area with youthful boys. 

However, Hogan closes the note optimistically recording that while the state police 

officer was non-Catholic he was "great." He had consulted with a Catholic lawyer and 

then with the permission of his superior gone to Hogan. Hogan records that there was no 

desire to "occasion publicity, etc." and that he gave his assurance he was moving 

Gaborek and sending him to an institution "e.g. Orchard Lake." The Bishop's August 6, 

1984 letter to Gaborek again summarizes the agreement. Hogan told Gaborek he could 

take a brief "sabbatical." 

Bishop James Hogan had worked a successful cover-up for Gaborek. But as 

cover-ups go, James Hogan was particularly proud of this one. Years later, even the 1987 

clinical notes confirm the Bishop's interference with a police investigation. Those notes 

state that Gaborek "would h;rve been prosecuted and convicted of [ sexual contact with a 

16 year old boy] except that the bishop intervened and he was sent to Michigan for 

treatment and then placed in another parish upon his return". Gaborek' s "treatment" in 
• . ~ . . 

1987 was part of the standard self-reporting-based "treatment" ritual the Diocese 

commonly engaged in - which would permit Hogan to return the priest to ministry in 

another parish, St. Thomas Moore in Roaring Spring, Pennsylvania. 

Gaborek hiinselftestifiedbefore the Grand Jury ori February 10, 2015. Gaborek 

admitteq to molesting the 16-year-old boy and stated "[Bishop Hogan] said, Joe, he says, 

I made a deal with the autho,:ities • __ ·~aybe I shouldn't say this about him -- he says, and I 

was moving you for them to, you know, get you off the burner." Gaborek testified 

regarding Bishop Hogan's 1982 discovery of his crimes stating: 

Mr. Dye: This was '82? 
Mr. Gaborek: '82. 
Mr. Dye: Okay. Now, we've seen a lot, a lot, a lot, a lot of Bishop Hogan's writings 

where he talks about your incident in 1982. So h~ was aware of that? 
Mr. Gaborek: Yes. 
Mr. Dye: In '82. How did he become aware of it? 
Mr. Gaborek: Well, they wrote a letter. 
Mr Dye: Okay. . • 
Mr. Gaborek: Yeah, see the grandinother -- once I was at.the grand- -- the mother 

said, it blows my mind, the grandfather said, ·blows my mind, and (REDACTED) himself 
says, don't do anything° to hurt Father Joe and that. And he continued to come and do 
work at the church but this time never on his own. He always came with his mother's 
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boyfriend. And I even -- he even invited me to .:_ like I said, he was like about a half year 
shy of being I 8. He invited me to his graduation. 

Mr. Dye: There's no question here that he thought ve1y, very highly of you? 
Mr. Gaborek: Yes. And it bothers me to today, you know, that I think about it. But 

what was done was done. But he was --
Like I said, when his mother wrote the letter and I went to see Bishop Hogan, I read 

the letter, and he says, Joe, it says in here about, you know, touching or fondling her son. 
Did you or didn't you? And I says, yes. He says -- and this is where Bishop Hogan said to 
me, he says, well, he says, do you need help in that matter? Do you think you need a -- I 
says, no. I says, I told him, no. I says, I just -- it was an indiscretion on my behalf. I says, 
it won't happen again. But I went away. He sent me to the seminary. He always believed 
that your seminary is like you nest egg. He says, well, I'm going to send you on a retreat. 
And it ended up like six weeks. He said, get ahold of a counselor, get ahold of one of the 
priests, spiritual director and have some good talks with them and that and we1ll go from 
there. 

Mr. Dye: Do you remember where that retreat was at? 
Mr. Gaborek: Right there at Orchard Lake. 

Gaborek explained that Orchard Lake was a school for boys. The school lacked any 

psychological or psychiatric treatment facilities and did not address his desire to have 

sexual intercourse with children. Gaborek's dispatch to Orchard Lake was quite literally 

a vacation. Gaborek indicated in hindsight the welfare of the children was not the 

primary concern of the institution in the following exchange before the Grand Jury: 

Mr. Dye: When you're dealing with -- this will be my last question -- but when you're 
dealing with Canon law and the bureaucracy of the Catholic Church, because it's an 
institution made of men, fallible, versus, right, scripture, which is supposed to be upon 
which the Catholic Church is based, and you're dealing with obligations to protect 

• children, you know, better a millstone be cast around your neck and cast into the sea than 
to harm a little one, if your right hand offends you cut it off because it's better to lose that 
hand than your whole body be cast into hell, right? 

Mr. Gaborek: Right. 
Mr. Dye: I mean, these don't seem like scriptures to me that say, let's make sure we 

send the child molester to Orchard Lake, you know? !mean, there seems to be a real 
clash here between those interests. 

Mr. Gaborek: Yes. Well, I think, Dan, the thing is today it's the child. The emphasis is 
on the victim, the child. If the child is victimized, you deal -- that's the essence. It's like 
you protect the child, you do everything you can --

Mr. Dye: What was the emphasis then? 
Mr. Gaborek: I think like you said, the essence probably as you -- as I look back at 

that, it was like you protect the institution, you protect the priest, teacher. See, because 
that went on probably in schools that way, whether it be Catholic, public. I think that the 
child was put more or less down like saying, okay, the victim will get over it or 
something; I don't know. • 
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The Grand Jury found the Gaborek case to be a paiiicularly heinous example of 

the Diocese exercising authority ai1d influence to cover up the sexual abuse of a child at 

the hands of a Diocesai1 Priest. The victim of Gaborek' s assault again repo1ied the matter 

to the Diocese in 2005. He noted he recalled being interviewed by the Pennsylvania State 

Police regai·ding the allegation, but "nothing ever happened." An umelated incident 

involving Gaborek's alleged sex with a dog was nol prossed in 1989. Gaborek was 

prosecuted in Cambria County for conuption ofininors in 1998. However, the Diocese 

did not defrock Gaborek until 2004. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
STATUS: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
05/1975-05/1977 
05/1977-05/1978 

05/1978-06/1988 
06/1988-06/1995 
*06/1994 

06/1995-04/2002 
04/2002 
06/2004 

Fr. Bernard Grattan 
February 14, 1944 
Dismissed from Priesthood 
May 3, 1975 

St. Joseph's Church, Renovo, PA 
Holy Rosary Church, Juniata, PA 
Chaplain at Altoona Hospital 
St. Patrick's Church, Newry, PA 
St. Patrick's Church, Gallitzin, PA 
Saint John Vianney's Institute 
(returned to St. Patrick's Church 01/1995) 
Chaplain at Altoona Hospital 
Medical Leave 
D_ismissed from priesthood 

Father Bemarcl. Grattan 1~ believed to have ~olest<',d numerous young males over 

his 25 years as a priest with the Diocese of Altoona-Johnstown. In 1982 Grattan 

offended on a child from St. Patrick's school while serving as a parish priest at St. 

Patrick's parish in Newry, Pennsylvania. Grattan would take the 13 to 15-year-old child 

into his parish office and unclothe him. Grattan would then fondle the boy's genitals 

until he would ejaculate onto Grattan's hands. Grattan then licked the ejaculate off his 

hands. Over a two-year period Grattan sexually abused the boy again and again. The 

sexual abuse expanded to include oral sex. Grattan also made the boy perform sex acts 

on Gratton. 

One of the most recent complaints was made to the Diocese in 2008. As is typical 

of the efforts of the Allegation Review Board, Sister Marilyn Welch acted more as an 

investigator against the victim than an advocate for the claim or the abused. Welch 

makes the following note about the victim in her report, "This man is very troubled" and 

then complained about the number of times the victim calls her or cancels an 

appointment. Welch notes that the victim "Called on April 9 and went through the whole 

scenario again." At another point in her notes she characterizes his discussion with her 

as crying and rambling and speculates that he may be under the irifluence of alcohol. The 

Grand Jury finds this to be unacceptable and yet another example of the fraud that the 

Diocese perpetrates. upon victims of child sexual abuse by characterizing this woman as a 
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"victim advocate" and by pretending that the Allegation Review Board does anything 

more than make liability assessments to protect the Diocese. 

Welch's conduct is even more offensive when the history of Grattan' s 

assignments is reviewed. Bishop James Hogan and Bishop Joseph Adamec were aware 

of allegations against Father Grattan. Bishop Hogan permitted Grattan to remain in 

ministry where he offended on additional children. Bishop Adamec reviewed Grattan's 

conduct upon becoming Bishop and moved him to a less high-profile position as 

Chaplain at Altoona Hospital. While acting as chaplain, Grattan sexually offended on an 

incapacitated patient. Adamec finally removed Grattan from the priesthood after the 

victimization of yet another member of the public. 

On May 19, 2015, Grattan was questioned under oath before the Grand Jury. 

Grattan admitte_d to mole'sting children while serving as an active priest. The following 

exchange is a portion of that questioning: 

Mr. Dye: So let me ask ydu --To go back to the incident with the young boy, how old 

was that boy whose penis you touched? 

Mr. Grattan: I think about 14 or 15. 

Mr. Dye: Do you remember what you were doing at the time, was it teaching the 

classes, was that working with the altar boys? What.were you doing? 

Mr. Grattan: Oh, he was an altar boy. 

Mr. Dye: Okay: 

Mr. Grattan: Yes. '-

Mr. Dye: And where did that happen' at? 

Mr. Grattan: It was -- It happened in my car. 

Mr. Dye: And where was your car at that time? 

Mr. Grattan: It w~s at the ,~ectD'ry. 

Mr. Dye: Which rectory was that? What rectory? 

Mr. Grattan: St. Patrick in Newry. 

Mr. Dye: Do you remember how the boy responded to that? · 

Mr. Grattan: Yes. It was very adult. He said, Father, we shouldn't be doing this, and I 

said, I know we shouldn't, .and I stopped. 
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The Grand Jury finds both Bishops Hogan and Adamec endangered the public. 

Hogan endangered children by leaving Grattan in ministry as a parish priest and Adamec 

endangered the public by assigning Grattan to hospital ministry. During questioning 

before the Grand Jury Grattan admitted to coming into contact with children, families, 

grieving Catholics, and various members of the public while in his capacity as Hospital 

Chaplain. He admitted his contact with these unknowing potential victims was 

completely unsupervised by any member of the Diocese. Grattan explained of the many 

duties he would engage in, some would be providing last rights to the dying or deceased. 

While serving as a chaplain, Grattan sexually assaulted a physically disabled patient 

while on a home visit. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1961-06/1963 
06/1963-08/1967 
09/1967-05/1968 
05/1968-06/1971 
06/1971-01/1986 
*01/1986-01/1987 
01/1987-08/1989 
1989 

Fr. Leonard Inman 
May 7, 1928 
June 1, 2001 
May 27, 1961 

St. Rose of Lima Church, Altoona, PA 
Part time teacher at Bishop McCort High School 
Catholic Charities, Altoona, PA 
Catholic Charities, Altoona, PA 
Cathedral of Blessed Sacrament, Altoona, PA 
"Nervous Exhaustion", Saint Luke's Institute 
St. Peter's Church, Somerset, PA 
St. Charles Immaculate Conception, retired 

Father Leonard Inman was a priest in the Diocese of Altoona-Johnstown. Inman 

1;aped at least one child and paid other young men for sex while he served at the 

• Cathedral of Blessed Sacrament from 1971 to 1986. In at least one instance Inman forced 

a minor to engage in oral sex within the rectory of Cathedral of the Blessed Sacrament. 

The search warrant executed by the Office of Attorney General on the Diocese of 

Altoona-Johnstown found very few records related to Father Imnan. However the Grand 

Jmy was able to obtain these records through other means and information from other 

reliable sources. The Grand Jury found that materials from the "Secret Archives" of the 

Diocese indicate that then Bishop Hogan was very much aware that Inman was raping 

children as a priest at the Cathedral. Even lmowing the alleged victim was a vulnerable 

and underprivileged 16-years-old boy, Hogan conspired to obstruct a police investigation 

and denied police access to the Cathedral in the course of their investigation. 

The Grand Jury discovered that the 16-year-old victim provided the Altoona 

Police with a statement on January 27, 1986, saying (Grand Jury Exhibit 65): 

"He is a white priest, around in his forties, black hair, he wears glasses, his lips are kind 
of funny, I can't tell you how but they are funny to me. He wears a priest suit, he wears a 
brown coat and a brown hat. He usually has on a undershirt and underpants. He has a 
gold ring on both hands. He wears a gold wrist watch with diamonds on the watch. That 
is about it. " 
When questioned by police as to what occurred, the victim stated: 

"I think it was around Christmas, about four years .ago when I was about I I years old ... 
He took me inside the Cathedral, down in the basement. He took off his clothes and I 
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took off mine. He blew me first, he laid down on the carpet on the floor and told me to 
get on top of him. I knelt above his head and he blew me until I came in his mouth. He 
(the priest) swallowed it. When he blew me he had me call him dirty names. I called him 
dick, asshole, cunt, bobbies. Then he paid me forty dollars and I left. " 

Inman raped the boy numerous times in the Cathedral starting when the victim 

was I I-years-old and ending when the boy reported it to police. Inman provided the boy 

with money after each assault. The victim described the location inside the Cathedral 

where he was often abused stating that the assaults occuned in the rectory of Cathedral, 

in a storage room where Christmas decorations were kept, and once in a "long black 

funeral-like car." The victim also stated the priest took pictures of him with a camera 

that "makes pictures right away, you take the picture and it comes out and you shake the 

picture". In some of the victim's encounters with Inman he would show the victim 

photos of naked girls which he kept in his desk drawer in a cigar box under some papers. 

The Grand Jury learned Altoona Police took the victim's statement and 

conoborated it by interviewing numerous young men who stated that Inman would· 

regularly tal<:e walks around the Cathedral in the evening and offer them money for sex. 

Police were able to confirm that Inman was paying 18-year-olds for sex and that he could 

be observed doing so if surveilled. Altoona Police Chief Peter Starr and his investigators 

asked to search the areas of the Cathedral as described by the victim but were denied 

access after the Bishop consulted with a defense attorney, Richard Consiglio, Esq. Police 

planned on having a cooperating witness wear a recording de;ice, • commonly lmown as a 

wire, in the area Inman stalked for prey. The wire was not successful because Inman 

suddenly stopped trolling the ally for sex. 

Peter Starr, the Police Chief of Altoona during the Inman investigation, testified 

before the Grand Jury on January 23,.2015. Stan explained the failure of the wire as 

follows: 

Mr. Dye: Let me stop you there, sir. I mean, as a law enforcement official you 're 
meeting with this Bishop. By then the Diocese had already put up some 
roadblocks relative to searching the church and things like that. Did it not jar 
you to hear this guy, to hear a Bishop tell you, I knew about your police activity? 
I knew you tried to do a wire? 
Mr. Starr: Well, yeah, it did, but you know the reason he knew about it from what 
Monsignor Saylor told me was that Attorney (REDACTED) aunt was a nun in the 
convent across the street from the Cathedral Church, and according to 
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Monsignor Saylor, Attorney (REDACTED) called his aunt and said, you better 
get ahold of Father Inman because the police are doing an investigation on him 
and he may end up getting arrested. 
*** 
Mr. Dye: Okay. So once Saylor told you that, that this attorney had basically 
turned a police investigation, did you try to start an investigation into that 
attorney's conduct? 
Mr. Starr: No. No, I did not. 

The Grand Jury was unable to confinn Mr. Sta1T's belief as to how Inman knew of 

a police wire. However, the Grand Jury did find alarming evidence that the Altoona 

Police themselves turned a blind eye to Imnan's crimes. Testimony from Richard White, 

a fonner Altoona police officer and cunent Chief of Police of Blair Township, indicated 

the investigation into Inman was dropped following Hogan's involvement and his 

meeting with Altoona Police Chief Peter Stan. White indicated he was told not to 

pursue the case by his superiors. Peter Stan was asked why the Inman case was not 

pursued in the face of substantial evidence of criminal conduct, Stan stated: 

"So the next day I get a call from Monsignor Philip Saylor of the Diocese, and he says, 
hey, he says, Monsignor-he said that Father Inman just got in his car and left for an 
institution in Balti1i10re that deals with homosexual and pedophilia priests. " 

The Grand Jury attempted to ascertain why an individual would be able to escape 

accountability simply by seeking treatment in Baltimore, Mr. Stan stated the following: 

li1r. Dye: As I'm going through this statement - quite frankly - we 'll go through 
it-but as I went through this packet, I mean, I'm seeing a pretty-I mean by 
today's standards, 1986 to 2015 standards, I'm seeing what looks like a pretty 
expertly run investigation by your guys back in 1986. I mean, they 're getting the 
facts out of this kid. They 're getting corroborative information that would justify 
a search warrant, such as there's Christmas stuff in this room. I mean this is a 
top-notch investigation. 

What confuses me though is, and I don't want to jump the gun here, but 
when we get to the end, towards the end, this thing just goes dead. All of a 
sudden reports stop being generated and there's no follow-up. How did that 
happen? 
Mr. Starr: This, what you 're reading here is what initiated the request for the 
wiretap. 
li1r. Dye: Okay. 
Mr. Starr: Once that wiretap was initiated and approved by the District 
Attorney's Office, Inman left town. Nobody knew - you know, Monsignor Saylor 
told me he went someplace in Baltimore that was there for wayward priests. 
Ml-. Dye: Okay. 
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Mr. Starr: And I hadn't seen him again until after I had left the police 
department and I was at a restaurant one time and he came in with some elderly 
woman. And he saw me and he was all grins and !just turned around and walked 
away from the guy. 
Mr. Dye: Okay. 
Mr. Starr: But he passed away shortly after that. 
Mr. Dye: Okay. 
Mr. Starr: So I don't know where he - after he went to Baltimore, nobody seems 
to know where he went to. 
Mr. Dye: Well, I mean, 1 want to be clear. You 're not saying that the 
investigation died because he left the state, or is that what you 're saying? 
Mr. Starr: No, I'm just saying that we-we didn't know where he went. There's 
the 180-day rule in Pennsylvania and we wanted to get him back here, and we 
never did see him again after that. 
Mr. Dye: But charges were not filed either? 
Mr. Starr: No, we didn 'tfile _the charges on him,· no. 
Mr. Dye: But I meari, clearly charges could have .been filed? 
Mr. Starr: They could have been. 
Mr. Dye: A War,;ant could have been issued for his arrest? 
Mr. Starr:· Or would have been issued for his arrest. 
Mr. Dye: And even if this guy wasin Albuquerque he would have been picked up 
on that warrant and b_rought back to Pennsylvania to face trial? 
Mr. Starr/ If the District Attorney would approve the extradition costs, yes. 

The Grand Jury was able to conclude that the Altoona Police chose not pursue the 

Inman matter. There is no 180 day legal or procedural provision which would have 

prevented Inman's prosecution. There is no creature of law or reality which would have 

prevented Inman from facingjustice ... _other than the decision made by the Altoona 

Police to not pursue a predatory priest within their jurisdiction. Additionally concerning 

was former Chief Starr's asserti_on that his investigation had been obstructed and 

compromised but he failed to investigate how or by whorri. 

The truth lies in the notes taken by Bishop Hogan regarding Inman's crimes. 

Hogan noted that after first consulting a criminal defense attorney and then meeting with 

the police, Inman would be sent to treatment. Hogan made sure the Diocese avoided 

public scrutiny and Inman avoided accountability, Similarly in 1985 Hogan mailed a 

letter to suspected predatory pri~stsw~rning them t~at pol_ice ~ere running surveillance 

on areas where priest~ were known to solicit children and young men for sex. The Grand 

Jury found Inman was one of those priests. Father Leonard Inman died in 2001. 

61 



. I 

The Grand Jury finds that Inman was actively engaging in prostitution and oral 

intercourse with minors at Cathedral of Blessed Sacrament, Altoona. Altoona Police were 

aware of allegations and investigated the matter. The Diocese sought to protect the 

image of the institution rather than protect children or hold Inman accountable. No 

charges were ever filed in no small part due to the undue influence of the Diocese over 

• local officials. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
STATUS: 
ORDINATION: 
ASSIGNMENTS: 
08/197 4-05/1978 
05/1978-01/1979 
01/1979-09/1980 
09/1980-1982 
1982-1984. 

10/1984-08/1985 
08/1985-1986 
1986-09/1987 
09/1987-08/1989 
08/1989-08/1992 
*08/1992- Unknown 
*1993 
06/1993- Unknown 
1994 
Unknown - 1.995 
20or-0212015 
02/2015 

Fr. Robert Kelly 
March 2, 1948 
Suspended from active ministry 
July 13, 1974 

Our Lady of Victory, State College, PA 
Our Mother of Sorrows, Johnstown, PA 
Chaplain at SCI Rockview 
St. Benedict Church, Johnstown, PA 
St. Joseph's Church, Bellwood, PA 
Our Lady of Lourdes, Altoona, PA 
Our Lady of Victory, State College, PA 
St. Mary Immaculate Conception, Altoona, PA 
St. Patrick's Church, Gallitzin, PA 
Immaculate Conception Church, Lock Haven, PA 
North American College, Rome 
Guest House Treatment Facility 
Saint John Vianney Institute 
Charleston, SC . . 
Office of Propagation of Faith, Hollidaysburg, PA 
st:. Rose of Lima Church, Altoona, PA 
St. Peter & Paul Church, Philipsburg, PA 
Suspended from ministry. 

Between 1975 and 1977, Father Robert Kelly was a parish priest at Our Lady of 

Victory in State College, Pennsylvania, when he sexually abused a 12 to 13 year-old boy. 

Kelly would take.the boy to drive-in movies, drives to the mountains, and spend time 

with the boy. Kelly would kiss the boy and touch his body. Kelly reached into the boys 

pants on more than one occasion. Kelly provided the boy beer at the rectory and 

attempte·d to sleep with the boy but he refused. In 1978 Father Kelly attempted to offend 

on another 14-year-old child who rebuffed him when Kelly maintained a lingering "hug." 

In 1993 the Diocese acted on a complaint from one .of Kelly's victims. 

Documents from the Diocese characterized Kelly's problem as "pedophilic" and 

"sexual." Following an evaluation it was recommended that Kelly could live in a rectory 

after a year and that he should avoid contact with young people "such as altar boys." 

Kelly was subsequently returned to ministry as a parish priest. He served at both St. Rose 

of Lima in Altoona and at St. Peter and Paul in Philipsburg, Pennsylvania prior to Bishop 

Mark Bartchak suspending him in February 2015. Bishop Joseph Adamec possessed the 

same information Bishop Bartchak had when Bartchak removed him in 2015. However, 
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Adamec saw fit to return him to the flock. The Grand Jury finds this to be honifying. A 

man unfit to be around a child was tasked to tend to their souls. 

Prior to his suspension, Father Robert Kelly was subpoenaed and questioned 

regarding his conduct as a priest, before the Grand Jury and in the presence of his 

attorney, on February 10, 2015. After swearing an oath to tell the truth Father Kelly 

tenninated questions when it became clear that the truth was not on his side. Kelly had 

been accused of sexually assaulting minors. In contrast, Kelly stated that a sexual assaulf". • 

allegation had been made against him and provided the following account in part: 

"But at any rate, he was a senior in college at one point, and he come up to me at that -­

he would have been 21 or 22 at the very least-- after a Mass one Sunday, and he . 

mentioned he was going to be graduating the next week. And I said, well, 

congratulations. I didn't even know what he had been majoring in. I said, would you like 

to go out for a pizza, and he said, sure. I said, what day -- I would be free this day or this 

day, you know, of this coming week. So we went out for a pizza -- and I remember this 

distinctly. We came back to the church and I said, would you like a Coke or a beer? He 

was already over 21. And he said, sure. And the way things were built, we had what we 

would call a common room. It was on the second floor of the living quarters. No one else 

was in it at the time. I said, I don't know what we have, so we went upstairs through the 

house. And I said, what would you like? He took a soda and I had a beer and we went 

• immediately down to my office. And I sat at the desk and he sat across the desk from me 

and we chatted about what degree he was getting and what he had hoped to do, maybe a 

half hour or so. And when he was going out of the office through the fi·ont door outside, I 

put my arms around him and gave him a hugfi·om behind. And I remember doing that. 

And that's the only time I remember doing that. And like I said, he was graduating fi·om 

college. That was -- I was stationed at Our Lady of Victory four different times. I was 

living there for various reasons, and that's the third time in 1985 or '86. A priest had left 

there and the Bishop asked me, because I !mew people well there, to go back and fill in 

for a while. And I explained that to the review board after he had been there, and they 

just more or less accepted it. And what I heard afterward was that the Diocese provided 

kind of a lump sum of money. There were sotnewhere between 15 and 20 clients of 

Attorney Serb in. And he was a retired judge I believe fi·om Pittsburgh who was going to 
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meet with each one of these people, clients, and decide what amount of money from the 

lump sum of money would be given to each one, and they all agreed that that would settle 

it. And what I heard afterwards was that this young man got -- it ranged from $20,000 to 

I don't !mow how much a person, and that he got the lowest amount. And I haven't heard 

- I never heard anything directly from him and haven't heard, you know, anything about 

that since then. " 

Even Kelly admitted he had no relationship with the young man to wanant giving 

the alleged victim so much personal attention; he explained that he felt any allegations 

against him were an attempt to achieve financial gain. But when questioned by the 

Deputy Attorney General about behavior this Grand Jury found to be consistent with 

grooming, Father Kelly chose not to answer (victim identity has been REDACTED): 

Mr. Dye: And what do you think (REDACTED) motive to lie would have been? 

Did I get the name· of the victim right, (REDACTED)? TiVhat do you think his 

motive to lie would have been at the time? 

I !mow after the fact we can say, well, there was an attorney and the 

attorney was going to make big money for everybody. When he first comes 

forward -you have this positive interaction with him with pizza and a beer and a 

soda and a hug at the end fiVhy make this up? 

(Defense Counsel for Father Kelly approached the witness) 

Mr. Dye: Sir, sir, sir. You cannot advise him unless he asks you for your aid 

Wait, let the record reflect that the attorney left his chair and engaged the client 

mid-question. If Father Kelly wishes to consult with his attorney, he can put that 

on the record po you wish to consult with your attorney? 

Mr. Kelly: Yes. 

}vfr. Dye: Please do so. 

(Discussion off the record.) 

Mr. Dye: So sir, I'm going to repeat my question, what his motive to lie would be? 

Mr. Kelly: Can I say something to my attorney? 

Mr. Dye: Go ahead. 

(Discussion off the record.) 

Mr. Kelly: On the advice of my attorney I'll plead the Fifth on that one. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
STATUS: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
05/1974-02/1984 
02/1984-06/1986 
06/1986-09/1987 
09/1987-06/1995 
10/1987-06/1995 
*1994 
06/1995-06/1999 
06/1999-06/2006 
06/2006-11/2012 
08/2012 
*09/2012-10/12 
11/2012 

Fr. George D. K.oharchik 
November 28, 1948 
Suspended from active ministry 
May 4, 1974 

St. Clement Church, Johnstown, PA 
St. Joseph's Church, Po1iage, PA 
St. John the Evangelist, Bellefonte, PA 
St. Casimir Church, Johnstown, PA 

- ___________ I 

St. Emerich Church & St. Casimir Church, Johnstown, PA 
Dr. Reis and Dr. Pecoe for evaluation 
St. Joseph's Church, Portage, PA 
St. Mary's Church, SCI Huntingdon (St. Dismas) 
St. Catherine of Siena, Mt. Union, PA 
Placed on restrictive ministry 
Saint John Vianney Institute 
Resigned as pastor 

The Grand Jury has concluded Father George Koharchik is ce1iainly a child 

pi·edator. K.oharchik' s victims allege he would grope children during travel in his vehicle 

while listening to Bill Cosby comedy albums. Molesting children entrusted to him after 

desensitizing them to sexual discussion by Bill Cosby tapes in which a "penis" is 

discussed appears to be Koharchik's modus operendi. Koharchik testified before the 

Grand Jury on March 17, 2015. During his questioning Koharchik indicated the latest 

-time period he would have had sexual contact with a minor was 1994. K.oharchik 

estimated he was "close to" 12 children. A portion of his testimony is as follows (the 

names of identified victims have been REDACTED): 

Mr. Dye: Was it more confidence or comfort in the fact that the children would 

not report that behavior? 

Mr. Koharchik: I don't know whether or not comfort or confidence would be the 

right word for it, but certainly the hope perhaps that it hadn't affected them. 

MF. Dye: So then is it safe to say then that you did not view your interaction with 

these minors as predation? In other words, you did not view these as predatory 

acts; you viewed these as acts of love, acts of emotional connection? 
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Mr. Koharchik: Emotional connection. I didn't think of it certainly as predatory. I 

don't know that I would speak of it as acts of love. 

Mr. Dye: In terms of, you know, the names we went through here today, the 

(REDACTED) brothers -- whatwer_e their names again? 

Mr. Koharchik: (REDACTED) and (REDACTED). 

Mr. Dye: Okay, in terms of (REDACTED) and (REDACTED) and (REDACTED) 

and (REDACTED) and (REDACTED), certainly when these individuals say that 

there was some contact with their intimate parts, with their privates or some 

intimate part, that was true, and that was done with some sense of sexual 

gratification, correct? 

Mr. Koharchik: I guess, yes. 

Mr. Dye: You guess or yes? 

Mr. Koharchik: Yes. 

During a contentious exchange regarding Koharchik's indecent contact with 

minors, Koharchik admitted to sleeping, showering, wrestling, having children sit on his 

lap and "patting" the buttocks of young boys. While Koharchik denied any sexual 

contact with minors since 1994, he admitted to continuing to spend time alone with 

minors in the course of his pastoral duties. The following exchange was typical of 

Koharchik' s telling responses to more aggressive questioning: 

Mr. Dye: Did you have any of them sit on your lap in those scenarios? 

Mr. Koharchik: Probably, yes. 

Mr. Dye: Did you obtain an erection in any of those scenarios? 

Mr. Koharchik: I don't think so. 

In a twist of perverse irony, the Grand Jury learned that Father George Koharchik 

served on the presbytery council during the period of the Luddy trial. At the time the . . 

presbytery council was concerned that effo1is were not being made to treat Luddy with 

the fraternal love he was due as a fellow priest. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
STATUS: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1955-05/1957 
05/1957-06/1959 ~ 
06/1959-06/1961 
06/1961-06/1962 
06/1962-08/1988 
*07 /1988-08/1988 
08/1988-07 /2001 
07/2001 

Fr. William J. Kovach 
March 10, 1929 
Retired 
May 21, 1955 

St. Joseph's Church, Renovo, PA 
St. Michael's Church, Clarence, PA 
St. Stephen's Church, Johnstown, PA 
St. Patrick's Church, Newry, PA 
St. Michael's Church, Clarence, PA 
Saint Luke's Institute 
Most Holy Redeemer, Revloc, PA 
Retired from public ministry 

Father William Kovach was accused of molesting a minor male in approximately 

1982. Kovach admitted his. conduct to Bishop James Hogan but was permitted to 

continue in ministry and to have contac(with children. Hogan's notes of the Kovach 

matter were held.within the "secret c1rchives" of the Diocese of Altoona-Johnstown, 

obtained from the court of the Luddy litigation and made a Grand Jury exhibit in this 

investigation. On March 17, 2015, Kovach appeared before the Grand Jury and was 

questioned, the following exchange is a portion of that tesdmony: 

~Mr. Dye: Why did you -~ and again, you know, best of your recollection, but here 

I'm looking at Bishop Hogari.1s notes from his mi~ti~g with you where he's trying 

to decide what to do with these allegations and what to do with you. In his notes 

he. indicates that you admitted the conduct. Did you admit the conduct to Bishop 

Hogan? 

Mr. Kovach: Yes. 

Mr. Dye: Why didyou admit the conduct to him? 

Mr. Kovach: Because it happened, that's why. 

Kovach was questioned in detail regarding his duties within the Diocese of 

Altoona-Johnstown even after he had admitted to Bishop Hogan that he had molested a 

child. Kovach;s answers to that questioning before the Grand fory are as follows: 
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Mr. Dye: And this is important. I want to make sure we 're clear on this. You have 

an interaction with Bishop Hogan where it's laid out there are allegations of 

attempted sodomy,fondling. He noted immoral familiarity, that there was -- that 

you had taken your clothes off in front of this child. You have this interaction with 

Bishop Hogan where all this is laid out. You're crushed, you admit it, and you 

want to get better, correct? 

Mr. Kovach: Yeah. 

Mr. Dye: And he leaves you at Saint Michael's; is that accurate? 

Mr. Kovach: Right. 

Mr. Dye: So now we are getting beyond the contact. This is important to note, 

when you go back to Saint Michael's are your duties diminished or are they the 

same? 

Mr. Kovach: Well, they're about the same, yes. 

Mr. Dye: About the same. So talk about those duties. What were you doing? Were 

you conducting Mass? 

Mr. Kovach: Yes • 

Mr. Dye: Were you interacting with members of the church? 

Mr. Kovach: Yes. 

Mr. Dye: Were you counseling members on spirituai issues? 

Mr. Kovach: Yes·. 

Mr. Dye:· Were you engaged in any teaching of minor children? 

Mr. Kovach: Yes. 

Mr. Dye: Were you having-:- and I guess by extension you were having contact 

with minor children? 

Mr. Kovach: Yes. 

Mr. Dye: And to be clear, this zs you've sat down with the Bishop and there has 

been an agreement that you have had inappropriate sexual contact with a minor, 

but now you're back at Saint Michael's doing the exact same thing? 

Mr. Kovach: Right. 

~Mr. Dye: And if you recall, whenever he says that you resolved to change and that 

you have this desire to get better and that you were no danger to the flock, what 
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steps did you take to. better yourselp Were you involved in counseling? Did you 

seek any treatment? 

Mr. Kovach: No. 

The Grand Jury concluded Father Kovach was a child predator who had been enabled by 

the Diocese. Whether to avoid personal or institutional embarrassment or scandal; 

Bishops James Hogan and Joseph Adamec kept Kovach's secrets for him. No one called 

the police. 

Mr. Dye: And are you still currently a priest? 

Mr. Kovach: Yes. 
. . 

Mr. Dye: I'm not hying to be offensive, but you were not defrocked or anything 

like that? 

Mr. Kovach: No. 
. . . . . 

}vfr. Dye.: Sir, I want to ask you'-- I know you have counsel here today - prior to 

today, has anybody eve·r sat down with you to discuss issues involving pedophiles in the 

Catholic Church? 

Ml< Kovach: No. 

Ml-. Dye: ·You've never had investigators come to you and talk to you about that? 

Ml·. Kovach: No. 

Ml·-. Dye: Police officers never came to you? 

Ml·. Kovach: No. 

Mr. Dye: And you were never subpqenaed to a court,•oom to talk about it? 

Ml·. Kovach: No. 

Before the close of his testimony Father Kovach testified that the Church was an 

incredibly powerful entity during his time in ministry. Deputy Attorney General Dye 

asked Father Kovach ifhe ever expected to hear from the police following his admission 

to sexually abusing children. Kovach replied: 

Mr. Dye: Did you expect when you met with the Bishop, did part of you think, 

well, I'm going to be hearing from the police or I'm going to be hearing from 

somebody else next? 
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Mr. Kovach: No. 

Mr. Dye: You felt that it was over? 

Mr. Kovach: Right. 

The Grand Jury notes the culture the Diocese created. An active priestgroomed and 

engaged in sexual intercourse with a 16-year-old child and never expected anyone to 

report it. Father Kovach was unconscionably accurate. Business as· usual in the Diocese 

of Altoona-Johnstown continued on. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
STATUS: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
l982 
1987 

1990 
1992 
1992-1993 
1995 
2002 
-2013 
*l 1/2014,.02/2015 

Msgr. Anthony M. Little 
June 20, 1954 
Suspended from active ministry 
May 8, 1982 

Our Mother of Sonows, Johnstown, PA 
Cathedral of Blessed Sacrament, Altoona 

. Penn State University, Altoona campus 
St. Mary Immaculate Conception, Altoona, PA 
St. Edward's Church, Barnesboro, PA 
Most Precious Blood, Emeigh, PA 
St. Therese Church, Altoona, PA 
St. Patrick's.Church, Newry, PA 
Placed on restricted ministry 
Saint Luke's Institute 

_Father Anthony Little is alleged to have sexually abused a male minor numerous 

times prior to being placed on restricted ministry in 2013. Little admitted before the 

Grand Jury that he provided the victim privileges for many years. Those privileges 

• included a residence, electronics, money and various other amenities. 

Bishop Mark Baiichak placed Little on restricted ministry in 'March 2013 based 

upon the victim's disclosure. Little testified before the Grand Jury that he could not think 

of m.1y reason as to why a person he had invested so much time and attention in would 

make the allegation. Little sought to clarify that he had purchased a new television, 

DVD player, and other amenities for the house in which the victim stayed. Little. 

claimed that they were not meant for the victim. 

The Grand Jury does not accept Little's account that he purchases many expensive 

items to idly sit within a home he owned. In paiiicular Little noted he had purchased a 

new video gaine system for his home. However when asked if he played video games 

Little replied ''No." 

Little is a master manipulator. Attempting to separate the victim from fainily and 

friends Little was a near constant presence in the victim's life. Witnesses recall Little 

whispering into the victim's eai·s during fainily gatherings and visits. The intense trauma 

of victimization may never pennit the victim to testify against Anthony Little. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 

Fr. Francis E. Luddy 
April 3, 1942 

STATUS: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
1967-1969 
1969-1970 
1970-1972 
1972-1975 
1975-1980 
1980-1987 
*05/12/1987 

Dismissed from Priesthood 
May 20, 1967 

St. Mark's Church, Altoona, PA 
St. John Gualbert Cathedral, Johnstown, PA 
St. Patrick's Church, Johnstown, PA 
Cathedral of the Most Blessed Sacrament, Altoona, PA 
St. Therese's Church, Altoona, PA 
St. Mary's Church, Windber, PA 
Foundation House Servants of the Paraclete -Treatment Facility 

Between 1969 and 1984 Francis Luddy molested, groped, masturbated, 

sodomized and performed oral sex on at least 10 children between the ages of 10 and 17. 

The crimes occurred throughout his entire ministry as a priest within the Diocese of 

Altoona-Johnstown. It is riot a stretch of the mind or reality to state that if Francis Luddy 

was having"contact with chiidren, they were in danger ofhe~oming victims of child 

sexual abuse. 

Perhaps no single priest is a better representation of the misguided direction of 

church leadership than the mishandling of the Father Francis_ Luddy matter. Faced with 

an onslaught of evidence that Luddy had raped the church'_s most vulnerable souls, 

church leadership chose to wrap themselves in lawyers and litigation rather than hold 

Francis Luddy account.able. The Grand Jury heard evidence of presbytery council 

members who discussed the need to settle the shameful matter ofLuddy's conduct out of 

court without a trial. However,_Bishop Adamec forcefully refused. Adamec rebutted 

concerns about Luddy by stating that the "bright lights" would be on the Diocese. But 

Adamec knew that Francis:Luddy admitted to molesting as many as ten catholic children 

while serving as a priest. . 

Bishop Joseph Adamec was fully aware of Francis Luddy's sickening admission 

to having molested at least 10 children when Adamec and the Diocese disseminated a 

press release on August 5, 1992 excoriating a single allegation by an individual who had 

elected not to proceed with civil litigation. Bishop Joseph Adamec, the Diocese of 

Altoona-Johnstown; and their legal counsel misled catholic congregants and the public 

stating: 
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"These defendants [Hogan, Adamec, the Diocese, etc.], as well as Father Luddy, have, 
from the commencement of this lawsuit, denied all of Mr. Hutchinson's claims as being 
baseless and without merit, as well as claiins asserted by Mr. Hutchinson's brother, who 
has filed a similar action in the Court of Common Pleas of Blair County." 

Make no mistake, the Bishop of the Diocese rushed to celebrate the dismissal of a 

single legal complaint alleging Francis Luddy had sexually molested a child, while 

knowing with certainty that Francis Luddy had admitted to molesting the very children to 

whom the Bishop bore the most responsibility. The Grand Jury notes that the chilling 

impact of such a victory lap on the victims of child abuse throughout the Diocese is 

incalculable. 

The Grand Jury can find no evidence of a criminal prosecution of Francis Luddy 

other than records of a dismissed case in Somerset County. No criminal charges were 

filed in Blair County even though Luddy confessed to regularly molesting children during 

a high profile civil lawsuit in the 90' s. The. absence of a law enforcement response to the 

high profile exposure of an enabled child predator i"s concerning. Records of the Diocese 
. . . 

insurance providers note that a conclusion was made that local law enforcement lacked 

the intelligence and/or resources to likely pursue these types of matter. 

It was alsoLuddy's civil jury that found Bishop Hogan and the Diocese "knew 

that (Luddy) had a propensity for pedophilic behavior." A 1.2 million dollar verdict was 
. . . . 

awarded. The conduct of Bishops James Hogan and Joseph Ad11mec was questioned 

throughout the Luddy litigation. Again,these findings were publically reported and yet 

unpursued. 

When testifying before the Grand Jury on November 18, 2014, Monsignor Philip 

Saylor testified that under Bishop Hogan the threat to the children within the Diocese was 

so well known and institutionalized that there was both open discussion and procedure 

for the occurrence: 

Mr. Dyei So to be clear/ there are two significant leaders of the lay community 

here. You've got a sheriff and a President Judge (Thomas Peoples), and they're 

coming to you saying you have to do something about these pedophile priests? 

Mr. Saylor: Right. 

Mr. Dye: And you would tell the Bishop? 

Mr. Saylo.r: Right. 
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------- _--~- -· :_ ··_-,;,• ••. ·--- ~ _. _,_j 

Mr. Dye: And based upon your earlier testimony, on occasion he would send them 

to a rehabilitation center in New Mexico? 

Mr. Saylor: Right. 

Mr. Dye: If they would come back and re-offend again, then he might suspend 

them? 

Mr. Saylor: Yes. 

Many ofLuddy's victims live daily with the weight of their t01iured childhoods 

crushing their thoughts. By contrast, Luddy's enablers lived or died with the accolades of 

the faith and faithful they failed. Luddy is cunently in poor health and residing in New 

Mexico. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGN~MENTS: 
Date Unknown 

1963-1964 

1964-1967 
1967-1969 
1969-1987 
1973-1976 
1976-1993 
1993-2001 
*08/06/2003 
10/30/2003 

Msgr. Thomas Mabon 
July 14, 1926 
July 28, 2015 
May 25, 1967 

St. Joseph's Church, Renovo, PA 
Teacher at high school 
St. Patrick's Church, Gallitzin, PA 
Teaching at Bishop Carroll High School 
Asst. Principal, Bishop CaIToll High School 
Asst. Superintendent of Schools for Diocese 
Superintendent of Schools for the Diocese 
St. Boniface Church, St. Boniface, PA 
St. Maiy's Church, Hollidaysburg, PA 
Our Mother of Sonows, Westmont, PA 
Dr. Pacoe cotmseling 
Typed letter from Bishop Adamec -Msgr. Mabon no longer 
on administrative leave~ can return to active ministry 

In 2003 Bishop Joseph Adamec returned Monsignor Thomas Mabon to active 

ministry following an allegation that Mabon had molested ai1 altar boy while a parish 

priest at St. Mary's Church in Hollidaysburg, Pellllsylvania. This return to ministry 

occmTed after Mabon received "treatment" in which Mabon would be required to self­

report those things that he felt were issues. Unsurprisingly, thi.s report gave Adamec the 

cover he felt he needed to return Mabon to ministly. 

In 2005 a rep01i was made by another Mabon victim. She indicated that while .she 

attended St. Mai·y's Church in Hollidaysburg, Pellllsylvai1ia, Mabon would often have her 

run enands for him. The victim did this because her mother was a faithful Catholic and 

made sure all of her children were raised Catholic. The victim's mother took great pride 

in her daughter's service to their pai·ish. 

One day while the victim was in the sacristy;Mabon touched her genitals and 

breasts. • Five other times he engaged in similar conduct. During future encounters he 

would rub himself against her front and back and ejaculate in his pants. On at least one 

occasion he asked the victim to touch his penis, which she did. After she turned 17-

years-old he asked her for oral sex but she refused. Mabon relented and instead offered 

her Budweiser beer and continued in his previous style of sexual child abuse. Eventually 

she stopped attending church to stop the abuse. The victim never repo1ied because she 
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recalled that Mabon had told her "if'you tell, everyone would believe you instigated it 

and that's your fault." 

The Grand Jury finds James Hogan and Joseph Adan1ec, the Bishops of Altoona­

J ohnstown, had a responsibility to these children. These, like so many others, are the 

children the Bishops failed. These are the children that predators, like Thomas Mabon, 

destroyed. These victims deserved peace of mind and security in their parish. As 

Mabon' s victim notes "I want to lmow he is not a priest able to do this to· others." 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
STATUS: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
1987 
1988 
1989 
1990 
1991 
1993 
1996 

2003-09/2014 

Msgr. Joseph D. Maurizio 
August 22, 1945 
Incarcerated 
November 11, 1987 

St. Rose of Lima, Altoona, PA 
Our Mother of Sorrows, Johnstown, PA 
St. Michael's Church, Johnstown, PA 
St. John's Church and St. Mary's Church, Windber, PA 
St. Casmir Church and St. Emer_ich Church, Johnstown, PA 
St. Andrew's Church, Johnstown, PA 
Good Samaritan Medical Center and Memorial Medical 
Center, Johnstown, PA 
Our Lady Queen of Angels, Central City, PA 

On April 9' 2015, the United States AttomeY,'s Office for the Western District 

released.a statement stating: 

Joseph D. Maurizio Jr., 69, a priest at the Diocese of Altoona-Johnstown, was originally 
charged by criminal complaint and arrested on Sept. 25, 2014. He has been in custody 
since his arrest. • • 

According to allegations in the indictment and complaint,· each year between 1999 and 
2009, Maurizio traveledfrom Pennsylvania to Honduras to assist a non-profit 
organization that provides services to children there. While he was in Honduras, 
Maurizio provided money or candy to 1ninor boys in an orphanage and engaged in 
unlawful sexual activities. Maurizio is also charged with possession of material depicting 
minors engag;ng in sexually explicit conduct. • 

Following search warrants executed on Sept. 12, 2014, at the rectory at Our Lady Queen 
of Angels Church in Central City, Pennsylvania, and afarin owned by Maurizio in 
Windber, Pennsylvania, law enforcement seized various computers and electronic 
devices, including a hard drive allegedly containing images depicting minors engaging in 
sexually explicit conduct. 

The Grand Jury found evidence that a report was made to the Diocese of Altoona­

Johnstown in 2009. A monsignor in the Diocese contacted the FBI in an effort to 

confirm an investigation was taking place. The Diocese engaged in an effort to 

investigate the complaint and hired their own translator to translate the victims' claims. 

Documents obtained from the Diocese show a high ranking Diocesan official concluding 

the alleged conduct was "impossible." Maurizio was convicted in 2015. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
07 /1948-06/1955 
06/1955-06/1961 
06/1961-12/1985 
*12/10/1985 
03/1986-03/1993 
*10/1992 
03/1993 

Msgr. Francis B. McCaa 
December 21, 1924 
May 24, 2007 
May 22, 1948 

St. John Gualbert, Johnstown, PA 
Our Lady of Lourdes Church, Altoona, PA 
Holy Name Church, Ebensburg, PA 
Evaluation with Dr. Karl Ludwig 
Veteran's Hospital, Martinsburg, WV 
St. Alphonso Retreat 
Retired from ministry 

Father Francis McCaa was a monster. Between 1961 and 1985 while serving as 

parish priest at Holy Name parish in Ebensburg, Pennsylvania, McCaa groped and 

fondled the genitals ofnumerous children who attended the Holy Name School or served 

the parish itself, often as altar boys. The innocent boy7s who McCaa sexually abused 

were between 8 and 15 years old. Yet, McCaa was highly respected within the Diocese 

of Altoona-Johnstown and was given the designation of Monsignor as a sign of that 

respect and trust. 

Nearly every known victim indicated that Father McCaa sexually offended on 

them in almost every interaction which would permit physical contact. Numerous former 

altar boys reported that McCaa would make them take their pants off under their 

cassocks. He would bring the boys in, sometimes in. a group, and reach under their 

religious vestments to touch and squeeze their genitals. On other occasions he would 

inspect them to make sure they had followed his instructions and grope them.· Sometimes 

he would push his finger into their anuses before sending them off to engage in a church 

function. One victim reported having his genitals fondled while in confession. Another 

victim, an altar boy·, reported being humiliated in front of other victims when told by 

McCaa "if you ever use this I'm going to rip it off' while gripping the victim's penis. 

Most children didn't report out of fear or embarrassment. In some cases children tried to 

report their abuse to their parents, many of whom were devout Catholics, but were not 

believed. As one victim stated, when he told his mother that Monsignor McCaa was 

putting his hands inside the child's pocket and touching the genitals, his mother slapped 
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said "Monsignor was just being friendly." The Grand Jury aches at hearing the 

• hopelessness these victims felt when being offended on by a pastor they were taught to 

respect and honor. 

McCaa obtained access to his victims tbrnugh his role as parish priest. At least 

one boy became McCaa's victim when the priest became involved with the family after 

the death of his father. Many of the boys took solace in one another as they shared 

collective sadness and fear. The Grand Jury finds McCaa was as deadly a predator as any 

child molester can be. There were no limits to how low Francis McCaa would sink to 

feed his sickening hunger for innocence. McCaa offended on children within the Holy 

Name church usually within the sacristy and sometimes in the rectory. In other cases the 

priest offended ori victims while taking their confession. 

McCaa' s victims report they would warn each other about McCaa' s assaults. But 

tragically McCaa was a formidable figure and the boys felt like there was no escape. In • 

many cases they stood together while being victimized and watched their friends being 

victiniized as well. At least one victim committed suicide. Some report difficulty in 

personal relationships or damage to their sexuality. Others report having flashbacks 

"when hearing church bells" and doubting their faith in God. 

The Grand Jury has no doubt that many young lives were tom apart by Monsignor 

Francis McCaa as he used his position and authority to murder the dignity of these 

children. The Grand Jury has identified as many as 15 victims who suffered at McCaa's 

hands. 

While Francis McCaa may have been a devil in disguise to some members of this 

congregation, his true nature was not hidden from the eyes of his victims.:. nor was his 

true nature hidden from Bishop James Hogan. However, unlike his victims who sought 

to be saved from McCaa's torment, Hogan enabled it. Bishop Hogan knew that Francis 

McCaa had engaged in sex acts with multiple altar boys by 1985. Hogan met with 

representatives of the District Attorney's Office under District Attorney Gerald Long. 

Bishop Hogan kept detailed notes that he had met with two Assistant District Attorneys, 

Patrick Kiniry and Dennis McGlym1, to discuss the unpleasant reality that McCaa's 

conduct was at risk of becoming public. Hogan noted that the prosecutors stated that it 

was a "delicate situation" for the District Attorney and the Cambria County Courts. 
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On October 28, 1985 Bishop Hogan met with a group of parents. He wrote that 

the parents were outraged due to "inordinate familiarity with their altar boy sons" whose 

names and ages he noted. Hogan complains, "How the parents got together, and how the 

story first leaked I'm not sure." Hogan summarizes the parents' complaint that McCaa 

was groping their sons' genitals as "Nimia Familiaritas ubi Agitur Tactibus Genitalibus." 

Hogan's scripted hand writing concludes with a footnote that one varent had spoken to a 

child care official and was told that the incidents were child abuse. The unnamed official 

told the parent to go to the police or the D.A. The Bishop concludes, "In the best 

interests of the Church (publicity, etc.) they chose this course." 

On November 25, 1985, Bishop Hogan met with a representative from the District 

Attoiney' s Office. Hogan's secret records, written in his own hand, included the 

following memorialization of that meeting: 

On two occasions when (Monsignor McCaa) called, speaking of his plan to 
return, I had to remonstrate and gave reason. Disappointedly, he agreed. 

On Monday, November 25, I met with Pat Kiniry at (Holy Name rectory) in 
Ebensburg, Pennsylvania. !felt that I needed advice (regarding) reporting of the 
situation brought to my ( attention) on 28 October 1985. And, apart from that, any & all· 
counsel (regarding) handling of the situation. (Regarding) reporting, there seems to be 
no need for concern. It has been reported to the D.A. 's office by the parental group. 
Apparently, they are irritated by the fact that I have not met their demands or at least 
expressed (a) decision prior to this. Even P.K considered that they didn't afford me 
much time. I had mistakenly hoped that, with Monsignor away, the time factor would • 
help to defuse the intensity of their reactiori. Obviously not, for to the Asst. D.A. who 
interviewed them, the filing of a complaint was threatened. 

My outline of the case was scarcely necessary for Mr. K b_oth Mr. Long & he 
seem to have all the allegations furnished. Concerned a bit over ''more names can be 
brought forward" - despite Monsignor's denial. Mr. Long, together with the (assistant) 
who (,·eceived) the group, are to meet with the parents on }.;Jon., Dec. 2 at 10:00 a.m. 
They will try to defuse. But, while the D.A. may refuse to sign the complaint, the issue 
could be taken to one of the 4 Judges - who might or might not order the D.A. to sign. 
The officials must be careful not to whitewash if complaint is filed with lads support, no 
option! Bad as may be! 

Plan discussed & agreed upon. 1) By no means should Monsignor return at this 
stage! 2) Provide Mr. Long w. Priest Psychiatrist's report (in the mail!). 3) Try to 
arrange a visit of Monsignor to & with Dr. Carl Ludwig, (Roman Catholic). routs in JOI,· 
Psych. Service Sewickey Hosp., Pittsbg. - recommended by Pr. in Miami. 4) Available to 
meet group - e.g. 'Tues. at Rectory, if Mr. Long deems it helpful or necessary? Yes! Mr. 
K. will let me !mow. I am prompted to send along to Mr. Long a few observations -
e.g. or appended. 
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A timeline ofMcCaa's assignments shows that shortly after this meeting with 

Cambria County officials McCaa was sei.1t for "treatment". Father McCaa was 

temporarily replac_ed by Father Maiiin Cingle pending a priest being pe1manently 

assigned. Cingle is named in this report and admitted contact with a minor's genitals 

before the Grand Jury. Within a year of Hogan's meeting with the District Attorney's 

Office, McCaa was reassigned as a hospital chaplain in Maiiinsburg, West Virginia. 

Hogan provided McCaa i:1-glowing recommendation for his new post. 

On September 14, 2015, the Grand Jury sought answers from former District 

Attorney Gerald Long, now a Senior Common Pleas Judge. Judge Long stated that he 

had no knowledge that his assistants had met with officials from the Diocese. He 

indicated that as the District Attorney at the time, any agreements as to case disposition 

would have or should have been made by the District Attorney himself. Judge Long 

could not explain the conduct of the prosecutors on his watch and remarked only that 

they were both "pretty strict Catholics." 

The Grand Jury can find no evidence that Francis McCaa was ever prosecuted for 

his conduct. On January 12, 2016, Deputy Attorney General Daniel J. Dye, Supervisory 

Special Agent Gary Tallent and Special Agent Jessica Eger met with Common Pleas 

Judge Patrick Kiniry in his chambers at the Cambria County Courthouse in Ebensburg, 

Pennsylvania. Judge Kiniry recalled the meeting with Bishop Hogan and indicated that 

he met with the Bishop at the request of District Attorney Gerald Long. Kiniry recalled 

that the allegations were that a priest was "messing around" with children and that Hogan 

had concerns about "what to do with the priest." An agreement was made that Hogan 

would transfer the priest to another location. Kiniry indicated the decision to not pursue 

charges would have been District Attorney Long's decision. 

Kiniry was asked by Special Agent Tallent if this meeting with Bishop Hogan 

was unusual. Kiniry replied, "You have to understand, this is an extremely Catholic 

co_unty." Kiniry explained that he attended Catholic school, Catholic Church and was an 

altar boy. He recalled his excitement in meeting the Bishop. Kiniry stated, "Being 

Catholic is engrained in you." When asked about the decision to transfer the priest to 

another location, Kiniry stated, "Back then the Diocese moved the problem, .that's just 
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how it was." He surmised it would be treated differently today in that "today" it would 

be investigated and the priest would possibly be .arrested. 

McCaa died in 2007. The number of victims of Francis McCaa may never be known. 

Many of the victims estimate the number of victims to be in the hundreds. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
STATUS: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
1962-Unknown 
1970 
1977-1988 

1988-Unknown 
1992-Unknown 
1995-Unknown 
*2001 
*2003 
06/2004 

Fr. Mmiin McCamley 
November 8, 1936 

.. I 

Retired, living in Orlando, Florida 
May 9, 1962 

St. Patrick's Church, Johnstown 
Summer only, St. Columba's Church 
Our Mother of Sorrows, Johnstown 
St. Columba's Church, Johnstown 
Vice Principal Bishop McCort High School 

. St. Clement Church, Johnstown 
Church of the Visitation, Johnstown 
Our Lady of Victory, State College 
Evaluation with Dr. Jubala 
Evaluation with Dr. Jubala 
Retired from ministry 

Rev. Mmiin McCamley, served in many of the parishes of the Diocese of 

Altoona-Johnstown. He was also the vice principal and fo1mer music director atBishop 

McCmi Catholic High School. In 1981 Bishop James Hogan was notified that 

McCamley had been accused of fondling.the genitals of a 16-year-old boy. Concerned 

about scandal and church image, Hogan dismissed the complaint outright. In fact, Hogan 

pe1mitted the accused child molester to serve as the vice principal of Bishop McCourt 

Catholic High School. The Grm1d Jury finds that Hogan's actions endangered children 

throughout the Diocese of Altoona-Johnstown for m1other 25 yem·s. 

In 2001, a victim told Monsignors George Fliim m1d Michael Servinsky that 

McCamley would touch his genitals when spending the night at the victim's home prior 

to 1977. McCamley would put his hand down the victim's pants as they watched 

television. At the time the victim was 13-yem·s-old. McCamley was a sexual pminer of 

Father James Bunn. After Bunn stopped coming to the victim's home, McCamley stmied 

visiting. The Grm1d Jury concludes this was coordinated on the pmi ofMcCamley and 

Bunn. Bunn had offended on the victim successfully. Once Bunn had satisfied himself, 

McCamley took advantage of a :7ictim he believed to.be compliant. This poor child had 

experienced sexual abuse at the hands of two priests who claimed to be sacred ministers 

of God on Emih. 
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In 2008 another victim came forward. The victim indicated that McCamley 

sexually offended on him while McCamley was a parish priest at St. Patrick's Church in 

Johnstown, Pennsylvania. McCamley would grant the boy special privileges when he 

served in choir. He would take him to eat at restaurants and on trips to Pittsburgh, 

Pennsylvania. McCamley sexually abused the boy in the rectory of the church as well as 

in the car when traveling. He would touch the boy's thighs and body. The victim was 

inititally afraid to tell Father McCamley to stop because "he was a priest" and he thought 

it was "ok." However, when Father McCamley attempted to shove his hand into the 

victim's pants .the victim resisted. McCamley was infuriated that he had been rebuffed 

and he began to retaliate against the boy by criticizing him in choir. 

McCamley was not a stellar addition to the Dio·cese anµ ample grounds existed to 

have him removed. McCamley's proclivity to engage in impermissible sexual conduct 

was ai1 open joke amongst diocesan officials following a sexual encounter which resulted 

in McCamley being tal<.en to the hospital with a bleeding rectum. However, rather than 

removing a priest who was clearly unfit for ministry, McCarnley was permitted to remain 

in ministry through his final trai1sfer to Our Lady of Victory parish in State College, 

Pennsylvania in 1995. McCamley was evaluated in 2001 and reevaluated 2003. He was 

pennitted to retire in 2004 and currently resides iii Orlando, Florida. 

85 



NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1954-06/1963 
08/1955- Unknown 
06/1963-06/1991 
06/1991 

Fr. Regis Myers 
May 15, 1926 
January 13, 2011 
May 22, 1954 

St. Mary's Immaculate Conception, Altoona, PA 
Part time instructor at Altoona Catholic High School 
St. Catherine Siena Church, Duncansville, PA 
Retired, Senior priest 

On March 24, 1997,Monsignor George Flinn provided Bishop Joseph Adamec a 

memo in which he explained that the Diocese had been contacted by an individual who 

was once a 15-year-old postulate of the Third Order Regulars of the Franciscan Friars. 

Father Myers was at the Third Order's Hollidaysburg, Pennsylvania monaste1y as visiting 

confessor. The victim reported numerous encounters with Myers as a young boy. Myers 

asked to meet with him after confession. Myers encouraged him to live with him at his 

rectory in Duncansville under the auspices of being his housekeeper. Myers came into 

the victim's bedroom and told him to sleep in Myer's bedroom. Myers called him into 

his room while Myers was nude and invited him to shower with Myers. 

The Grand Jury finds these allegations disturbing. However, there is little 

documentation to clearly determine whether the Diocese took these allegations as 

credible. What is concerning is that the Diocese did not involve law enforcement but 

rather attempted to put the victim into contact with Father Myers. This is not the first 

time the Grand Jury observed this bizane decision on the part of the Diocese to put the 

alleged abused into contact with the alleged accused. Often this is done to further some 

type of so-called "apology." The Grand Jury finds this to be a dangerous practice as it is 

equally possible such contact will further harm the victim or allow the possible predator 

to continue to manipulate the victim in an effo1i to protect the predator from exposure. It 

is the later potential the Grand Jury concludes the Diocese endorsed. If the victim and 

victimizer can work out the discord, the Diocese would rather be ignorant than liable. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1961-06/1963 
06/1963-06/1967 

06/1967-07 /1970 

07 /1970-08/1974 

09/1974-12/1981 

Fr. Daniel F. O'Friel 
June 3, 1935 
December 15, 1981 
May 27, 1961 

St. John's Church, Johnstown, PA 
St. Rose of Lima Church, Altoona, PA 
Paii time instructor Bishop Guilfoyle High School 
Asst. Principal Bishop Carroll High School 
St. Patrick's Church, Gallitzin, PA 
Principal Bishop Carroll High School 
Mt. Saint Ann Church, Ebensburg, PA 
St. Mary's Immaculate Conception, Altoona, PA 

While Daniel O'Friel was principal at Brshop Carroll Catholic High School, he 

befriended a student who was interested in joining the priesthood. O'Friel became 

aware that the 16-year-old was romantically seeing a fellow female student. O'Friel 

would provide the student.a ride home on an almost daily basis. During that time O'Friel 

would ask questions about his· contact with the girl like "did you undo her bra" or "did 

you kiss." During these conversations Father O'Friel would unzip his pants and the 

victim's pants and they would touch each other's genitals. Father O'Frieljoked with the 

victim that the conduct was an "easy way to go to confession." The final assault occurred 

when the victim began to yell at O'Friel and jumped 01.+t of the car. The victim reported 

the incident to the Diocese in 2004. 

Another allegation was made against Father O'Friel during his time as Principal 

of Bishop Carroll Catholic High School. A 15-year-old student went to confession in 

Father O'Friel's office. O'Friel became obsessed with details of the 15-year-old's 

physical contact with his girlfriend. O'Friel started to touch the victim's genitals and 

then exposed his own genitals. The victim recalled throwing up in the bathroom and 

having O'Friel's semen on his hands. Another incident of sexual abuse occurred in 

Principal O'Friel's car. 

The Grand Jury notes that this second victim struggled greatly with his abuse. In 

many ways the sexual abuse undid him. The victim suffers from extreme emotional and 

psychological disturb[lnces. Sadly, when he attended college in State College, 

Pennsylvania he went to seek counseling from another priest identified in this report, 
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Father Robert Kelly. Unbeknownst to this victim, Kelly had faced nwnerous allegations 

of sexual child abuse himself. When the victim broke down Father Kelly suggested that 

he spend the night at the rectory. While sitting on a bed next to Father Kelly, Kelly 

pushed his head into his lap. The victim doesn't recall the remainder of that evening but 

was hospitalized sh01ily thereafter. 

The Grand Jury finds the commonality between these two rep01is credible. The 

Grand Jury finds these reports of unaffiliated individuals, which demonstrate a common 

modus operendi on the paii of Father O'Friel, to substantiate these claims. The Diocese 

of Altoona-Jobnstown·possessed file after file of similar allegations against a significant 

nwnber of their priests. Father O'Friel is an example_ of the kind of child predator that 

__ could thrive in the midst of the Diocese unknown thanks to its efforts to silence outrage. 

If one wonders just how difficult it must be for sexual abuse survivors within the 

Diocese, one must only look to O'Friel's second victim. Abused by O'Friel and 

propositioned by Kelly - that victim was seeking counseling from Father Coveney. As 

this report exposes, Coveney is also a suspected child predator. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1967-09/1973 
09/1973-11/1980 
11/1980-06/1988 
06/1988-06/1993 
06/1993-05/2005 

Fr. John Palko 
August 4, 1941 
May 31, 2005 
May 20, 1967 

Holy Name Church, Ebensburg, PA 
St. Anthony's Church, South Fork, PA 
St. Mary's Church, Gallitzin, PA 
St. John Cantius and St. Mary's Church, Windber, PA 
St. Maiy' s Irnrnaculate Conception, Altoona, PA 

The handling of the Father John Palko allegation is an example of the fraud that is 

the Allegation Review Board. On May 3, 2002, Monsignor George Flinn took a call 

from an alleged victim of sexual assault. On May 10, 2002, after a series of failed 

attempts to make contact, Bishop Joseph Adamec and the victim spoke by telephone. 

The victim reported that while she was 16-yeai·s-old and a student at Bishop Guilfoyle 

Catholic High School she had been "taken advantage of' by Father Palko. 

Palko began grooming the victim when he took her on a trip to Boston. During 

the diive she shared things with Father Palko and began to trust him. At some point she 

went to speak with him at St. Mary's Church in Gallitzin, Pennsylvania. The victim was 

kissed, fondled and Palko penetrated her with his penis. These encounters occurred at 

least 3 times. The victim reported at the time she felt it was consensual but in hindsight 

realizes she was only a 16-yeai·-old girl and he was an adult. 

The Diocese never removed Palko from ministry. Instead, the Diocese engaged in 

ai1 active investigation of the victim. Diocese records demonstrate a clear bias and effort 

to intimidate the victim through process ai1d "confrontation." Bishop Joseph Adamec 

asked the victim if she would be willing to "meet with Father Palko face-to-face in order 

to confront him." Internal Diocesan records attempt to note inconsistency by the date 

that the victim was a junior at Bishop Guilfoyle Catholic High in contrast to the date that 

Palko started at St. Mai·y's Church. No notes indicate any investigation of Father 

Palko's hist01y or conduct. 

While Bishop Adamec was portraying a concerned Bishop who was invested in 

the victim's best interests by phone, Adan1ec made sure to report any and all inf01mation 

he gained from the victim to an attorney. While Adamec listened to the victim's prayer, 
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Adamec made sure that Father Palko had legal representation. While the victim asked 

Adamec to intervene on her behalf because her parents were upset she "brought the 

incident up", Adamec sought to insulate the Diocese and sent Palko to have an 

"evaluation" based upon Palko's self-report. The Grand Jury finds, as noted throughout 

this report, the Diocese shrinks behind these self-reported evaluations as justification for 

poor judgement and reckless conduct. The evaluation is useless, as noted by the Bishop 

"there is nothing in the data that would shed light on the allegations." The Grand Jury 

notes such data is entirely based upon Palko's "denial." 

In the end nothing came of the victim's allegation. The Diocese's Allegation 

Review Board Policy allows it to obtain multiple statements from a victim. Multiple oral 

statements to various persons within the Diocese, then further Diocesan requests for a 

"written" statement from the victim are not uncommon. The Grand Jury finds in the 

Allegation Review Board the Diocese holds all the rights, and the victim holds only the 

right to be harassed and questioned. 

In this case Adamec' s insistence on an additional victim statement to be provided 

"in writing" resulted in no action being taken. The victim hadn't confonned to Adamec' s 

made-up process for justice as he saw it. Father Palko continued in ministry until his 

death in 2005. Adamec and the Allegation Review Board never called the police. As in 

so many other instances, the truth fell back into silence. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1954-10/1961 
10/1961-06/1963 

06/1963-06/1964 
06/1964-06/1965 

06/1965-06/1967 

06/1967-08/1972 

08/25/1992 
10/1992-06/1995_ 
06/1995 

Fr. Gerard Ream 
May 22, 1928 
April 18, 2008 
May 8, 1954 

Our Lady of Victory Church, State College, PA 
St. Aloysius Church, Cresson, PA 
Teacher Bishop Carroll High School 
St. Mary's Church, Frugality, PA· 
Chaplain at Mercy Hospital, Altoona, PA 
Teacher at Bishop Guilfoyle High School 
St. Bonafice Church, St. Bonafice, PA 
Teacher at Bishop Carroll High School 
Principal at Bishop Guilfoyle High School 
St. Michad's Church, Hollidaysburg, PA 
Resigned as Principal 
Corpus Christi Church, Dunlo; PA 
Senior Priest, Retired 

Father Gerard Ream was a religion teacher at Bishop Carroll Catholic High 

School while serving as a parish priest at St: Bonafice Church in St. Bonafice, 

Pennsylvania. Ream took an interest in one of his female students in 1966. The student 

was dealing with many teen-age issues and family discord. Ream began counseling the 

teenager and providing advice. The teenage student invested an enormous amount of 

trust in Father Ream. Ream aided the student in her admission to college, provided he_r 

money, and invited her to collect-call him weekly. 

As time passed Ream reminded the student how thankful she should be for his 

assistance and told her that he deserved a lifelong friendship and total devotion from her 

due to his gracious aid. When the young woman arrived at college Ream came to visit 

her and insisted she visit him on her return home. At that time Ream engaged in sexual 

intercourse with the girl. The sexual meetings continued when Ream could meet with the 

girl. Diocean records provide no reasons but Ream was transferred to another church and 

school in 1967. 

Ream became possessive 9f his victim when he learned she had fallen in love 

with a boy at college~ Using what he had learned in counseling her, Ream attempted to 

manipulate her into continuing a relationship with him. Ream began to harass the victim 
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by telephone, often calling in the middle of the night. The victim changed her number 

and became very frightened as to what Ream may do to her for "abandoning" him. 

The victim repmied the incident in 2008. The Diocese records bear little mention 

of her repo1i to them. A copy of her letter was provided to the District Attorneys of Blair 

and Cambria Counties. No data was available to the Grand Jury as to the outcome of the 

victim's repmi. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1969-11 /l 969 
11/1969-05/1973 
05/1973-02/1986 

02/19 8 6-06/1988 
06/1988-07 /2002 
07 /2002-05/2007 
05/2007 

Fr. William Rosensteel 
February 12, 1943 
June 26, 2007 
May 24, 1969 

St. Leo's Church, Altoona, PA 
St. Patrick's Church, Johnstown, PA 
St. Mary Immaculate Conception, Altoona, PA 
Part time religion teacher Bishop Guilfoyle High School 
St. Patrick's Church, Gallitzin, PA 
St. Patrick's Church, Newry, PA 
Holy Rosary Church, Altoona, PA 
Resigned from parish after accusations 

Father William Rosensteel's list of victims is long and tragic. Rosensteel began 

sexually assaulting a boy in the early 1970's when the boy was approximately 9-years­

old and Rosensteel was a parish priest at St. Patrick's Church in Johnstown, 

Pennsylvania. The abuse continued until the boy was approximately 15-years-old. The 

victim recounted he became involved in various church duties as an altar boy at the 

request of his father who was a devout Catholic. His parents took enmmous pride of 

their son's service in ministry. The victim explained he kept the secret of his sexual 

abuse for his parents' sake and repmied it only after they died. The victim described that 

the assaults occurred almost constantly and every time he served Mass. On some 

occasions Rosensteel would ask the victim to accompany him to St. Francis Seminary or 

into the rectory of St. Patrick's Church in Johnstown, Pennsylvania. During the assaults 

Rosensteel would hug, kiss and grope the victim. As the assaults escalated he would try 

to force his tongue down the victim's throat and shove his hands down his pants. The 

victim was sexually assaulted to such a degree that it became nearly synonymous with 

actual church ceremonies. 

Father Rosensteel would often spend time with Father Dennis Coleman. Coleman 

is identified in this repo1i as a known child predator. Rosensteel and Coleman would 

play sexually explicit comedy albums for the victim and other boys. The sexual abuse 

continued for many years. 

A rift began in Rosensteel' s relationship with the victim when he took him to the 

St. Francis Seminary and the victim refused to go into the sauna with Rosensteel and two 
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other men the victim recalled as priests or clergy. The victim was under the impression 

that Rosensteel had planned to have them all offend on him and decided to wait in the 

car. The victim paid a price for angering Rosensteel. Rosensteel began to tell his parents 

he was a bad child and needed drugs to make him more compliant. As a result the 

victims' parents had him treated for Attention Deficit Disorder. 

The victim reported that Rosensteel had a group of older boys with whom he was 

very close. The boys had a strange relationship with Rosensteel and Rosensteel enjoyed 

their company. As the victim began to break away from Rosensteel the older boys began 

to harass him for refusing Rosensteel's invitations. They told the victim not to "cause 

- trouble" and on one occasion the victim was raped by one of the boys who stated "this is 

for Father Rosensteel." 

The victim reported the incidents to h1s parents as a child and they chose to not 

believe him. The victim's report to the Diocese came in 2006. Having built the courage 

to finally report his childhood hell, he contacted Sister Marilyn Welch, the diocesan 

victim advocate. The advocate for victims recorded an interaction with this broken man 

noting the following: 

We left the possibility of the review board open at the end of the conversation. 
(REDACTED) was very upset and was crying. At times his speech was garbled due to 
crying or possibly because he was talking on a cell pho11e: · He agreed to think about it 
and I will call him dgain in a week or so to discuss the case further. I feel that he is in a • 
very fragile state at this point. He doesn't seem to know exactly what he wants to do 
about the case. He does not have a lawyer. 

The Grand Jury again concludes the "victim advocate" for the Diocese is an advocate for 

the Diocese against the interest of victims. Where the victim advocate can shuffle a 

victim into the Allegation Review Board without the involvement of legal representation 

for a victim she does.so. Money is offered. Confidentiality and release claims are signed 

by victims and the Diocese to avoid public scrutiny. This type of "advocacy" is not 

advocacy at all but investigation and information gathering to assess the liability of the 

Diocese. Again and again the Grand Jury observed evidence of this type of cover-up 

cloaked in the guise of advocacy. The Grand Jury learned that this victim was the tip of 

the iceberg; in early 2007 additional victims came forward. 
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On March 2, 2007, the Diocese was told by another victim of Father William 

Rosensteel that he and potentially 8 other boys were sexually abused. The victim was an 

altar server at St. Patrick's Church in Johnstown, Pennsylvania. He explained that 

Rosensteel would invite boys to sleep over -at the rectory. Rosensteel was a young, 

vibrant and popular priest. He would take the boys on trips to Canada and Pittsbugh, 

Pennsylvania. When overnighting with the children, Rosensteel and the children would 

all sleep in their underwear. Rosensteel would pick one boy to sleep in his bed. 

Rosensteel would engage in "passionate deep throat tongue ldsses" and fondle their 

genitals. Rosensteel would invite boys into the shower with him and touch their buttocks. 

After nearly 20 incidents of sexual abuse the 12-year-old boy managed to break his ties to 

Rosensteel. To this day the victim thinks back and wonders how a young priest could 

walk around holding the hand of his victim in the parish. The victim told his mother of 

the abuse in the mid-1990's at the height of the publicity regarding clergy sexual child 

abuse. His mother contacted Monsignor George Flinn. The Grand Jury could find no 

evidence within the Diocesan records that Flinn recorded that call or took any action. 

On May 15, 2007 another victim came forward. This victim reported being one 

of the 8 boys. He corroborated much of what the other victim had reported. He added 

that Father Rosensteel used to like to play a "kissing game" in which Rosensteel would 

engage in "french kissing" between himself and two boys. In June 2007, an additional 

victim came forward. He reported sexual abuse at the hands of Father William 

Rosensteel and stated that he thought it was became Rosensteel loved him. 

The Grand Jury heard from various witnesses on this matter. Specifically, the 

Grand Jury heard from witnesses who recalled Rosensteel meeting with Diocean officals 

to be informed of his suspension from ministry. Rosensteel is attributed with stating that 

the disclosure of sexual child abuse on his part had "done him in." Rosensteel was aware 

of the various opportunities to continue in some fashion following an investigation. 

However, no witness could recall a report to law enforcement being made. One witness, 

a priest, opined that he felt the treatment of Rosensteel was cruel and that he could have 

been dealt with more kindly rather than by public disclosure of his sins. 

The same month Father William Rosensteel's fomih victim came forward he 

committed suicide. Rosensteel died from multiple injuries caused by the 190-foot drop 
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from a bridge crossing over the Stonycreek River in Cambria County. Bishop Joseph 

Adamec is.sued a release following his death stating "There was hope that the final 

determination would allow hiin to retire with some type of ministry." Of the suicide, the 

Diocese spokesperson stated "Bishop Joseph is deeply saddened by the news about 

Father William Rosensteel. It is difficult to comprehend a priest taking the action that he 

did." No comment was made to the victims ofRosensteel's crimes, many of whom 

reported that his conduct killed their faith and ruined their lives. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
06/1966-06/1968 
06/1968-05/1969 
06/1968-08/1972 
05/1969-08/1972 
08/1972-01/1982 
09/1977-09/1983 
09/1983-1995 
1995 

Fr. James F. Skupien 
June 1, 1941 
February 11, 1996 
May 19, 1966 

St. Joseph's Church, Portage, PA 
Cathedral of Blessed Sacrament, Altoona, PA 
Asst. Principal Bishop Guilfoyle High School 
St. Mark's Church, Altoona, PA 
Principal Bishop Guilfoyle High School 
St. Joseph's Church, Williamsburg, PA 
St. Joseph's Church, Bellwood, PA 
Retired 

James Skupien, priest and principal of Bishop Guilfoyle High-School in Altoona, 

was caught by police partially clothed in his car with a young man in 1981 near state 

game lands in a location known for amorous teenagers and underage drinking. Skupien 

was in a diocesan vehicle. Skupien told police officer David Metzger he was counseling 

the young man. Skupien later told church officials he was operating a tractor on a fann 

and fell into a pond. 

While Metzger indicated he believed the boy to be 18 years of age, no fmiher 

investigation was done at the expressed direction of the Cambria County District 

Attorney according to the testimony of David Metzger before the Grand Jury on January 

23, 2015. Metzger testified "And I had called the District Attorney's office in Cambria 

,County and they said, let it go." Metzger did contact Monsignor Philip Saylor and 

inform him of the occurrence. Metzger testified: 

"The conversation was -- like I said, it really bothered me myself because at the job level 
that this man was at in a high school, and he was sitting back -- you know, you counsel 
somebody in your house or whatever, but back in the wood- -- there was no crime 
committed. So it was just bothering me morally and so what I did was I went out and 
talked to Monsignor Saylor about it. He said that they have a -- they knew about him, that 
they even have a retreat that they sent these pr.iests to. He even made a story about one of 
them -- they're not allowed to have phones or anything, but he had mentioned about one 
story where a priest was at this retreat and he somehow got a phone and contacted some 
young kids and met them while he was even at the retreat. But I nevei· knew anything that, 
you know, that that was going on. But like I told him, it was more or less I was more 
concerned because he was a principal of a high school. " 
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What Metzger perhaps didn't know is that Bishop Hogan had gotten involved. Hogan's 

notes from the "Secret Archives" entitled "Memorandum Secretum" state "While kept 

. from P.D. (police department) report, and in media, there i_s a degree of awareness and 

discussion within local P.D.'s (police departments)." Hogan noted that "Chief M." was 

"thanked for his dis~retion." 

The Grand Jury concludes that at the time Skupien was found with the 

unidentified young man in his car, he had already engaged in sexual child abuse with at 

least one minor. It is possible that a robust effort fo investigate Skupien, rather than the 

actions that were taken to protect Skupien, Hogan, and the Diocese would have 

uncovered his previous victim and prevented further victimization. 

The Grand Jury identified the individual in the car with Skupien in 1981; almost 

35 years later. The individual was a struggling and disadvantaged 18-year-old (identified 

as X for purposes of this report). Skupien had engaged in a long tenn oral sex-for-cash 

arrangement with X after hiring X to work for him. Skupien would pay X for oral sex at 

locations which include the rectory of St. Joseph's Church in Williamsburg, Pennsylvania 

and at various "make out" locations. When Officer Metzger intenupted Skupien near the 

state game lands in 1981, Prindpal Skupien was engaged iri. purchased sex with X in a 

diocesan vehicle. X reported this to the Diocese in 2008. X wondered why a priest 

would do that to a troubled 18-year-old and specifically inquired "Why Bishop Hogan 

did nothing when the police reported it to him?" The Grand Jury can offer that answer. 

Hogan cared more about the reputation of himself and the Diocese than whatever Father· 

Skupien was doing in that car in 19_8 l. But this was not the only crime James Skupien 

would get away with. 

In 2008 a victim came forward vvith a specific allegation. Skupien had forced him 

to engage in oral sex in between 1968 and 1971. The victim alleged that the conduct had 

escalated and that his mother had found evidence of his contact with Skupien on his 

clothing. Skupien had molested a child while serving as both a priest and school official 

.within the Diocese of Altoona-Johnstown. Hogan's concern was "discretion.'' Skupien 

died in 1996. 
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NAME: 
DATE OF BIRTH: 
DATE OF DEATH: 
ORDINATION: 

ASSIGNMENTS: 
05/1956-06/1959 
06/1959-07 /1961 
07 /1961 '...07 /1963 
06/1963-04/1967 
04/1967-04/1981 
04/1981-09/1987 
09/1987-06/1992 
06/1992 

Fr. Joseph Strittmatter 
January 11, 1931 
August 21, 2014 
May 26, 1956 

Teacher, Johnstown Catholic High School 
Sacred Heaii Church, Altoona, PA 
St. Agnes Church, Lock Haven, PA 
St. Therese Church, Altoona, PA 
St. John's Church, Acosta, PA 
St. Matthew's Church, Tyrone, PA 
St. Mark's Church, Altoona, PA 
Medical leave 

Some yeai·s ago Joseph Strittmatter was accused of molesting young girls in his 

capacity as a pai·ish priest. Between 1961 ai1d 1969 Strittmatter would fondle and touch a 

6-year-old girl while acting as a parish priest at St. Agnes Church in Lock Haven, 

Pennsylvania. Strittmatter would force her head into his lap. It is believed the abuse 

continued into the child's teens. The Diocese was made aware of this sexual abuse in 

1991. Bishop Adamec left Strittmatter in ministry until June 1992. When interviewed 

on another allegation sometime later, Strittmatter explained that he molested the child 

because he was never "taught" about sex. On February 19, 1993 at the behest of Bishop 

Ada111ec, Monsignor George Flinn noted that he "told Joe not to minister publically." 

In 2002, Monsignors Flinn and Servinsky interviewed Father Strittmatter 
I 

regai·ding another allegation. In that interview Strittmatter admitted to molesting another 

8-year-old girl statjng, "In her mind she might think it was inappropriate." The priest 

. clai·ified, "I can't remember individual acts. But I was trying to learn about sex." The 

child predator had now admitted to two sepai·ate victims. Monsignors Flinn and 

Servinsky did not call the police. Bishop Ada111ec never notified law enforcement. 

FBI Special Agent Adriem1e Isom noted that various fo1ms of sexual deviancy are 

often present in those with a sexual interest in children. Perhaps it's not a surprise that 

Father Joseph Stritthlatter was accused of masturbating to a female parishioner while in 

confessional between 1987 and 1992. The parishioner repo1ied that she became unable to 

go to confessi?nal ai1d contacted Monsignors Flinn and Servinsky following the alleged 

99 



incident. Shortly thereafter the congregation learned that Strittmatter would be going on 

"medical leave." Diocese records do not indicate he ever returned to ministry. 

If one questioned the exceptional damage that is caused to faithful Catholics by 

the priests listed in this report, one needs to look no farther than Joseph Strittmatter. The 

Grand Jury heard from numerous devout Catholics speaking to their deep and abiding 

concern for the wellbeing of the Church and the faith. These Catholics seek to have the 

misconduct of the priests and Bishops in this report addressed and assurances this kind of 

conduct will not be tolerated by law enforcement or the Church. While perhaps not as 

heinous as the victimization of children, the victim of Strittmatter's conduct in the 

confessional haunted the victim. Cognizant of the sacred role confession holds within her 

faith, the victim asked the Diocese if her Strittmatter induced confession phobia would 

cause her to "go to Hell." Strittmatter' s other victims suffer from a lifetime of emotional 

and psychological trauma. The Church itself becomes a symbol of pain. 

The Grand Jury notes with grave concern that the exact number of Father 

Strittmatter's victims may never be known. Father Joseph Strittmatter, who had been 

active in the Diocese· of Altoona-Johnstown for over 30 years, stated "I remember some 

of these ... I am not denying this." Strittmatter died in 2014. 
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NAME: 

DATE OF BIRTH: 

DATE OF DEATH: 

ORDINATION: 

Fr. Benedict Wolfe 

January 6, 1916 

April 20, 1997 

i 

June 7, 1941, Glenmary Home Missioner, Ohio 

Incardinated to Altoona-Johnstown Diocese December 5, 1978 

ASSIGNMENTS: 

10/1962-07 /1990 St. Stephen Church, McConnells burg, PA 

Father Benedict Wolfe sexually molested a 17-year-old girl who was visiting 

family friends in the McConnellsburg, Pennsylvania area in 1979. At the time Wolfe was 

the parish priest of St. Stephen parish in McConnellsburg. 

Wolf opened the parish rectory to the victim and her family while they were in the 

area. It is believed the victim was visiting family friends who were members of the parish 

or close friends of Wolfe. Initially Wolfe gave her a private room for "privacy" but 

would come up to visit daily during her stay and sexually assault her. The victim recalled 

Wolfe stating that her breasts were "the rosebuds of her youth." 

After the victim returned home to Ohio, Wolfe contacted her repeatedly by letter 

asking that she return to McConnellsburg and fmd employment in a nearby school. The 

victim contacted the Diocese while in therapy years later. There is no record of any 

action taken by the Diocese on this matter. Wolfe died in 1997. 
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NON-PRIESTS: Miscellaneous Findings 

The Grand Jury became aware of misconduct on the parts of non-priests as well. 

Allegations of sexual child abuse were levied against a teacher, a choirmaster, a coach, 

and members of affiliated religious orders. 

The Grand Jury found records of the Diocese protecting a teacher who was also in 

line to become a deacon. That individual is discussed in the portion of this report 

dedicated to Bishop Joseph Adamec. The others seem to have been reported to the 

Diocese after the allegations were brought to light at_ the place in which the accused 

served. In those c~ses the Grand Jury did not find evidenQe of continued service within 

the Diocese, however, the individuals were often released or returned to their religious 

order without the Diocese notifying police or law enforcement of their conduct. 

The Grand Jury concludes that these individuals were viewed as their home 

institutions' problem. Their removal from Diocesan activities solved the only problem 

the Diocese was concerned with- exposure and publicity. No effort was made to make 

sure the accused were held accountable or investigated for their alleged conduct. 
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